
PLE DE L’AJUNTAMENT  

Sessió Ordinària                                                                   Dijous,  23  de febrer de 2017
Acta núm.  2                                                                                                        1a. convocatòria

Senyors/Senyores assistents:
 
Alcaldessa-Presidenta: SRA. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ.

Regidors/Regidores: SR.  MIQUEL-ÀNGEL  DÍAZ  NARANJO,  SRA.  ROSA-MARÍA
FERNÁNDEZ  LABELLA,  SR.  JORDI  TORT  I  REINA,  SR.  JORDI  JIMÉNEZ
HORCAJADAS,  SR.  GERMÁN  BARRENA  CASERO,  SR.  ÈRIC  PLAZA  LÓPEZ,  SRA.
GEMMA  BADIA  CEQUIER,  SR.  MIGUEL-ÁNGEL  IBÁÑEZ  GINER,  SR.  CARLOS
GARCÍA  AJENJO,  SR.  FRANCISCO  GAVILÁN  PEÑA,  SRA.  GUADALUPE  DEL  RÍO
REYES,  SR.  ANDREU  PÉREZ  I  LORITE,  SR.  ALBERT  MASSANA  I  GRÀCIA,  SRA.
MARTA  JIMÉNEZ  I  IBORRA,  SR.  MIGUEL  HERRERA  DÍAZ,  SR.  JUAN-CARLOS
BONDÍA GARCÍA, SRA. MÓNICA PARÉS CENTENO, SR. JOSEP LLOBET NAVARRO,
SR. RAMON CASTELLANO ESPINOSA I SR. ANTONI RAFANELL AMAT.

Funcionaris:
Secretari general: Sr. Roger Cots Valverde.
Cap del servei de secretaria: Sr. Jaume Tutusaus Torrents.
Interventor: Sr. José Mª Garcia Pascual.

En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va reunir
el Ple de l'Ajuntament el dia vint-i-trés de febrer de dos mil disset,  en sessió ordinària, primera
convocatòria,  amb  la  presidència  de  la  Sra.  Raquel  Sánchez  Jiménez,  alcaldessa-presidenta,
concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari, Sr. Roger
Cots Valverde.

Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local.

I essent les divuit hores, vuit minuts, la Sra. Alcaldessa-presidenta, va declarar oberta la sessió.

1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR  

Aprovar l’acta de la sessió anterior núm. 1 de data 26 de gener de 2017. 



PART RESOLUTIVA DEL PLE

2 - COMPLIMENT DELS TERMINIS PREVISTOS A LA   LEY 15/2010, DE 5 DE JULIO, DE
MODIFICACIÓN DE LA LEY 3/2004, DE 29 DE DICIEMBRE, POR LA QUE SE ESTABLECEN
MEDIDAS DE LUCHA CONTRA LA MOROSIDAD EN LAS OPERACIONES COMERCIALES    
PER  AL  PAGAMENT  DE  LES  OBLIGACIONS  DE  L’AJUNTAMENT,
CORRESPONENT AL QUART TRIMESTRE 2016  

Antecedents:

1.-Informe trimestral emès pel Tresorer Municipal sobre el compliment dels terminis previstos
per al pagament de les obligacions de cada entitat local; l’informe inclou el nombre i quantia
global de les obligacions pendents en les quals s’està incomplint el termini.

2.- Informe emès per l’Interventor Municipal en el qual incorpora la relació de les factures o
documents justificatius en relació als quals han transcorregut més de tres mesos des de la seva
anotació  en  el  registre  de  factures  i  no  s’hagin  tramitat  els  corresponents  expedients  de
reconeixement  de  l’obligació  o  s’hagi  justificat  per  part  de  l’òrgan  gestor  l’absència  de
tramitació dels mateixos.

Fonaments de Dret:

1.- Arts 4 i 5; 4.3 ; 5.4; 5 i 4.4 de la Ley 15/2010, de 5 de julio, de modificación de la Ley
3/2004, de 29 de diciembre, por la que se establecen medidas de lucha contra la morosidad en
las operaciones comerciales.

Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Nova Governança i Economia,  dóna
compte al Ple del següent

Compliment dels terminis previstos a la ley 15/2010, de 5 de julio, de modificación de la ley
3/2004, de 29 de diciembre, por la que se establecen medidas de lucha contra la morosidad  en
las operaciones comerciales per al pagament de les obligacions de l’ajuntament, corresponent al
QUART TRIMESTRE 2016.

3  -    APROVACIÓ  INICIAL  EXPEDIENT  DE  MODIFICACIÓ  DE  CRÈDITS  NÚM
04/2017 DEL PRESSUPOST GENERAL 2017 DE L'AJUNTAMENT DE GAVÀ

FETS

Havent estat aprovat amb caràcter definitiu el Pressupost General de l'Ajuntament de Gavà per a
l'exercici 2017, en sessió celebrada el dia 7 de novembre de 2016.

Atès la necessitat de modificació del pressupost de despeses sense alterar la quantia total del
mateix, mitjançant transferència de crèdit entre aplicacions amb àrea de despesa diferent.



Vist l'informe de fiscalització amb la  conformitat de la intervenció i la Memòria d'Alcaldia.

FONAMENTS DE DRET

 Articles 177 a 182 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals.
 Transferències de crèdit article 41 del Reial Decret 500/1990
 Crèdits extraordinaris i Suplements de crèdit articles 35 a 37 Reial Decret 500/1990

Per tot això, el tinent d'alcalde i president de l'Àmbit de Nova Governança i Economia proposa
al Ple de l'Ajuntament previ dictamen de la Comissió Informativa corresponent l'adopció del
següent:

ACORD

PRIMER.  Aprovar  inicialment  la  modificació  de  crèdits  per  transferència  de  crèdit   a
aplicacions  amb  àrea  de  despesa  diferent  per  un  import  total  de  49.700  €  ,  d’acord  amb
l’estructura següent:

SEGON- Que un cop transcorregut el termini d'exposició al públic a l'efecte de reclamacions i
al.legacions, previst als article 169 i 177 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes
Locals,  sense que s'hi  hagi  interposat  cap reclamació  o al.legació,  s'entengui  definitivament
aprovat  l'expedient  de modificacions de crèdit  núm 04/2017 del  pressupost  de  l'Ajuntament
corresponent a l'exercici 2017.

L’acord va ser adoptat per quinze (15) vots a favor (8 PSC, 3ERC, 2 PP i 2 CiU), cap en contra i
sis (6) abstencions (4 C’s i 2 GSSP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment–
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

---------

TRANSF-

Ex. Descripció Import
2017 36016 3420A 221020017 Gas - Instal.lacions esportives 5.000,00
2017 36016 9330A 221000017 Electricitat - Edificis administratius 9.700,00
2017 36016 9330A 221020017 Gas - Edificis administratius 10.000,00
2017 36016 9330B 227090017 Electricitat - Edificis Socials 25.000,00

49.700,00

TRANSF+

Ex. Descripció Import
2017 33016 1350A 227060017 Campanya prevenció i vigilància platges 49.700,00

49.700,00

Aplicació de despesa

Annex de Modificacions Pressupostàries per transferències de crèdit

Aplicació de despesa



Desprès  de  la  intervenció  del  ponent,  Sr.  Jordi  Tort,  tinent  d'alcalde  de  Nova
Governança i Economia, intervé, pel grup municipal del PP, Sra. Mònica Parés per
manifestar  el  seu  vot  favorable,  i  per  demanar  una  major  coordinació  entre  les
empreses  que  ofereixen  aquest  servei  i  l'Ajuntament,  per  evitar  futures  revisions
errònies, a  més per agrair que s'hagi ampliat el període de vigilància de les nostres
platges, un fet diferencial amb altres municipis, que també és un element de qualitat.

A  continuació  intervé,  pel  grup  municipal  de  GSSP,  el  Sr.  Miquel  Herrera,  que
manifesta  textualment que: «Al verificar la documentación vemos que la propuesta de
aprobación se basa en el visto bueno del informe de fiscalización y la Memoria de
Alcaldía, la cual a su vez se basa en el informe de los técnicos con el visto bueno del
Jefe de departamento de Medio ambiente, obras y mantenimiento. Cuando llegamos a
ese primer informe sobre el que se basan los demás, llamado “memoria justificativa de
la  necesidad  de  modificación  del  presupuesto”  comprobamos  que  la  memoria
justificativa no justifica nada, solo expone que hace falta dinero. Ya en la Comisión
Informativa nos dijeron que era por un tema de que “Cruz Roja ya no usa voluntarios”,
y a raíz de eso les pedimos en la misma Comisión que nos pasaran la documentación
con los datos  específicos de por  qué este  año había  que destinar  esta cuantía  a la
campaña de playas. No nos han pasado esta información (al menos a nuestro grupo
municipal) y no aparece en la carpeta de Documentación del pleno. Y cuando miramos
los informes, en ningún caso se explica por qué hay que destinar esta nueva cuantía de
49.700 euros, simplemente dicen, y cito textualmente, que “es necesario”. ¿Es eso una
justificación? ¿Es esa la forma de motivar un Informe oficial en un ayuntamiento?
Dada la carencia de información y la falta de explicaciones al respecto nuestro grupo
municipal no votará a favor.».

Pel grup municipal d'ERC intervé el Sr. Albert Massana, que manifesta que al seu
grup municipal  també  li  va  estranyar  que aquest  mes  de febrer  hi  hagués aquesta
modificació  de  crèdit  per  augmentar  la  partida  de  la  campanya  de  prevenció  i
vigilància de les platges, però que donen per bones les explicacions  de l'equip de
govern i, com han dit altres grups, s'alegren de que s'allargui la temporada, per això
votaran a favor.

El Sr. Miquel Àngel Ibáñez, de C's, intervé a continuació, i diu , en primer lloc, que hi
ha una falta de rigor pressupostari, de les dues partides de gas, una es baixa un 2,7% i
altre un 33'3%,  a les d'electricitat un 2,9% i un 10'6%, encara no hem acabat el mes de
febrer,  i ja sabem que sobrarà tot això de les factures de gas i electricitat, per tant, si
això és així, voldria dir que les previsions inicials no eren ajustades. Afegeix, passant a
l'altre banda, que hi ha 121.500 € pressupostats als 2017 per vigilància i manteniment
de les platges, quantitat exactament igual a la del 2016, i ara s'incrementa un 40,9%,
evidentment  van  preguntar  a  la  Comissió  Informativa  a  que  corresponia  aquest
augment, i s'ens va explicar que era degut ha que la Creu Roja utilitzava voluntaris,
van expressar la nostra estranyesa i tornen a expressar-la, ja que s'esta parlant  d'un
increment pressupostari del 40,9, gairebé el 50%, quants vigilants tenien les platges
que eren voluntaris, és més, s'estava fent una concessió del servei de vigilància amb
voluntaris?, s'ens ha dit que si, i no tenim per què dubtar-lo. Continua dient que les



proves per accedir a un servei de vigilància són molt dures i es presenta molta gent,
creu que si fins ara el serveis s'ha cobert amb un percentatge, sembla tant elevat de
voluntaris, no és la situació optima. Finalitza la seva intervenció dient que, sigui com
sigui,  està clara la falta de rigor pressupostari,  ja  que estem al  mes de febrer amb
modificacions importants; un pressupost és una aproximació,  però una aproximació
amb referencies i més acurada, per tot això el seu grup municipal s'abstindrà.

Torna ha intervenir el ponent, Sr. Jordi Tort, que, adreçant-se al Sr Ibáñez, diu que
des del 19 de setembre del 2014 hi ha una regulació diferent, que des d'aleshores
s'ha de cobrir el servei amb professionals, i va ser l'empresa, Creu Roja; la que va
assumir la diferència de cost, per respectar el preu del contracte, ja que el contracte
era des de l'any 2011, i des de 2014 no va haver-hi cap voluntari, a més per l'any
que ve es pretén ampliar la temporada, d'1 de juny a 30 de setembre, gairebé un
mes més. Adreçant-se al Sr. Herrera manifesta que li sap greu que posi en dubte els
informes  dels  funcionaris,  l'informe  expressa  simplement  una  necessitat  d'una
modificació de crèdit per falta de crèdit, que no s'havia previst en la situació que
s'havia d'haver previst, i per a que les empreses poguessin pagar als treballadors als
nivells que han de paga, calia fer aquesta ampliació de crèdits.

4  -  APROVACIÓ  DE  LA  QUANTITAT  GLOBAL  I  DELS  CRITERIS  PER  A  LA
DISTRIBUCIÓ  DEL  COMPLEMENT  DE  PRODUCTIVITAT  CONTEMPLAT  A
L’ACORD DE CONDICIONS DE TREBALL PER ALS EMPLEATS I  EMPLEADES
PÚBLICS DE L’AJUNTAMENT DE GAVÀ PER AL PERÍODE 2017-2018

El  complement  de  productivitat  està  destinat  a  retribuir  l'especial  rendiment,  l'activitat
extraordinària i iniciativa amb què el funcionari desenvolupa el seu treball i d'acord amb l'art. 5
del RD 861/1986, de 25 d'abril, pel qual s'estableix el règim de les retribucions dels funcionaris
de l'administració local, correspon a l'alcaldessa-presidenta la distribució d'aquestes quantitats
entre els diferents programes o àrees i l'assignació individual del complement de productivitat,
amb subjecció als criteris que en el seu cas hagi establert el Ple municipal.

En aquest sentit, l’Acord de les condicions de treball per als empleats públics de l’Ajuntament
de Gavà estableix un complement de productivitat que haurà de ser efectiu abans del darrer dia
del mes de març llevat aquells casos en què s'hagués produït una reclamació.

Per tot el  que s'acaba d'exposar i  en virtut  de les atribucions que m'han estat delegades per
l'Alcaldia mitjançant decret de data 18 de febrer de 2014 dictat a l'empara de l'establert per la
Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim local i el Decret Legislatiu 2/2003
de 28 d'abril, Text Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya proposo al Ple
municipal, l'adopció d'aquest acord:

ACORDS

Primer. Aprovar, en aplicació de l’art. 5.5 del RD 861/1986, de 25 d’abril, pel qual s’estableix
el règim de les retribucions dels funcionaris de l’administració local, la quantitat global màxima



de 475.989,83 Euros destinada a l'assignació del complement de productivitat de l'any 2016 i a
càrrec de les partides pressupostàries del capítol I del pressupost del 2017.

Segon.- Aprovar, en aplicació de l'art. 5.6 del RD 861/1986, de 25 d'abril, pel qual s'estableix el
règim de les retribucions dels funcionaris de l'administració local, els criteris per a la distribució
del complement de productivitat entre els empleats d'aquest Ajuntament per al període 2017-
2018,  en  aplicació  del  que  està  contemplat  a  l'Acord  de  les  condicions  del  treball  per  als
empleats i empleades públics de l'Ajuntament de Gavà.

L’acord va ser adoptat per quinze (15) vots a favor (8 PSC, 3ERC, 2GSSP i 2 CiU), cap en
contra i sis (6) abstencions (4 C’s i 2 PP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest
moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985,
de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de
Catalunya.

----------

Desprès de la intervenció del ponent, Sr. Jordi Tort Reina, tinent d'alcalde de Nova
Governança i Economia, intervé, pel grup municipal d'ERC, el Sr. Albert Massana per
manifestar  que  sempre  trobaran  positiu  que  els  treballadors,  els  sindicats  i
l'Ajuntament arribin a acords de retribucions salarials, sempre fomentant l'objectiu de
l'eficàcia i l'eficiència, per una millor Administració Pública, per això votaran a favor.

5  -  APROVAR  PROVISIONALMENT  LA  “M  ODIFICACIÓ  PUNTUAL  DEL  PLA
GENERAL METROPOLITÀ EN  L'ÀMBIT DE L'ÉCOLE BON SOLEIL, DE GAVÀ”,

Antecedents

1. Amb data 16 d'octubre del 2015, la Sra. Josefina Julia Marín Collado, en representació de
l'École  Bon Soleil,  S.A i  Clara  Inversions  SL,  Gavà va presentar  un  avanç de  modificació
puntual del Pla General Metropolità en “l'àmbit de l'École Bon Soleil, de Gavà” i document
ambiental estratègic, i va sol·licitar que, en aplicació de l'article 101.3 del  del Text Refós de la
Llei d’urbanisme de Catalunya aprovat per Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, l'Ajuntament
de Gavà assumeixi la iniciativa pública.

2.  Segons  la  memòria  de  l'avanç,  la  modificació  tenia  per  objecte  la  concreció  del  règim
urbanístic dels terrenys compresos en el seu àmbit, que el PGM de 1976 ja qualificava com a
sistema  urbanístic  d'equipament  comunitari  existent  (Clau  7a),  i  establir  els  paràmetres
urbanístics bàsics que han de permetre desenvolupar en el  futur la reforma i ampliació que
requereix l'escola Bon Soleil.

3.- En base a aquesta petició, el Ple de l'Ajuntament, en sessió celebrada el dia 29 d'octubre de
2015, va prendre el següent acord:



«PRIMER.- Assumir, en aplicació de l'article 101.3 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d'agost,
text  refós  de la  Llei  d'urbanisme,  la  iniciativa  pública  per  a la  modificació puntual  del  Pla
General Metropolità a l'àmbit de l'escola Bon Soleil, de Gavà, en base a l'avanç de planejament i
el document ambiental estratègic presentat el dia 16 d'octubre de 2015, per la Sra. Josefina Julia
Marin Collado en nom i representació de l'Escola Bon Soleil, SA i Clara Inversions SL.

SEGON.- Aprovar l'avanç de la modificació puntual del Pla General Metropolità en l'àmbit de
l'escola Bon Soleil, amb el corresponent Document Ambiental Estratègic en el benentès que el
contingut pot ser objecte de modificacions i ajustos al llarg de la tramitació del planejament.

TERCER.-  Trametre, l'esmentat  document  de  l'Avanç  de  modificació  puntual  de  PGM i  el
Document  Ambiental  Estratègic  al  Departament  de  Territori  i  Sostenibilitat,  Av.  Josep
Tarradellas,  2-6  (08029  Barcelona),  i  sol·licitar  l'inici  d'avaluació  ambiental  estratègica
simplificada.»

4.- Per Resolució del Director dels serveis territorials de Barcelona del Departament de Territori
i Sostenibilitat de 25 de gener 2015 (exp. OTAABA20150147) es va emetre informe ambiental
estratègic, en el sentit  que la «Modificació puntual del Pla General Metropolità a l'àmbit  de
l'escola Bon Soleil»,  al  terme municipal de Gavà, no s'ha de sotmetre a avaluació ambiental
estratègica atès que no té efectes significatius sobre el medi ambient.

5.-  Amb data 10 d'octubre de 2016, la Sra. Josefina Julia Marin Collado, en representació de
l'École Bon Soleil, S.A i Clara Inversions SL, Gavà va presentar la «modificació puntual del Pla
General Metropolità en “ l'àmbit de  l'École Bon Soleil, de Gavà”, sol·licitant la seva tramitació,
amb justificació de las modificacions introduïdes a l'àmbit i als paràmetres, sobre l'avanç de
planejament. 

6.-  Sobre aquesta modificació es van emetre informes favorables de l'arquitecte,  Sra.  Gisela
Pujol, de data 13 d'octubre, el cap del Departament de Medi Ambient, Sr. Armand Ribes, de 10
d'octubre, i del cap del Departament de Medi Ambient, Obres i Manteniment de la Ciutat, Sr.
Vicenç Porcar, de 13 d'octubre.

 
7.-  El  Ple  de  l'Ajuntament  de  27  d'octubre  del  2016 va  aprovar  inicialment  la  modificació
puntual  de PGM, que es va sotmetre a informació pública pel  termini  d'un mes,  mitjançant
anunci al tauler d'edictes, a la pagina web municipal, al BOPB de 21 de novembre de 2016 i al
diari «El Punt Avui», d'11 de novembre, sense que s'hagi presentat cap al.legació.

8.- S'ha sol·licitat informe a la Direcció General d'Aviació Civil, del Ministeri de Foment, en
aplicació de l'article 29.3, del Decret 584/1972, de 24 de febrer, de Servituts Aeronàutiques, atès
que  l'àmbit  de  la  MPGM  es  troba  afectat  per  la  delimitació  de  servituds  d'aeròdroms  i
instal·lacions de l'aeroport de Barcelona. Aquesta Direcció General va emetre informe favorable
el 10 de gener de 2017,  amb determinades consideracions.

9.-  S'han  demanat  informes  a  l'ATM  de  l'Àrea  de  Barcelona,  i  als  Serveis  Territorials  de
Territori i Sostenibilitat a Barcelona, sense que, passat el termini, hagin estar emesos.

10.-  Amb data 7 de febrer de 2017,  el Sr.  Antonio Pablo Cabré Marín,  en representació de
l'École Bon Soleil, S.A i Clara Inversions SL ha presentat document per a la seva aprovació
provisional, al qual s'ha introduït les consideracions de la Direcció General d'Aviació Civil.



11.-  Per  la  Secretaria  General  s'ha  emès  informe  en  aplicació  de  l'article  179.1  del  Decret
Legislatiu 2/2003, el qual disposa que és necessari l'informe del Secretari de la Corporació per
adoptar acords pels quals la llei exigeixi quòrum de votació especial.

Fonaments de dret

Primer.-  Els  articles  55,  62,  76,  79 a  81,  84,  85,  86 bis,   96 a 101 i  Disposició transitòria
divuitena del Text Refós de la Llei d’urbanisme de Catalunya  aprovat per Decret Legislatiu
1/2010, de 3 d’agost, i posteriorment modificat per la Llei 3/2012 de 22 febrer, que regula el
contingut i la tramitació de les modificacions de plans d'ordenació urbanística municipals.

Segon.- Els articles 23, 78, 106, 107, 115, 117, 118 i Disposició Transitòria Dotzena del Decret
305/2006, de 18 de juliol, pel que s’ aprova el Reglament de la Llei Urbanística de Catalunya.

Tercer.- La Llei 6/2009, de 28 d’ abril, d’ avaluació ambiental de plans i programes i la 21/2013,
de 9 de desembre de avaluació ambiental, que regulen les avaluacions ambientals estratègiques
simplificades.

Quart.- L'article 18 de la Llei 9/2003, de 13 de juny, de la mobilitat, i articles 8,12, 20 i 21 del
Decret 344/2006, de 19 de setembre, de regulació des estudis de mobilitat.

Cinquè.- L'article 22 2 c) de la LBRL 7/1985 estableix que correspon al Ple de la corporació
l'aprovació inicial del planejament general i l'aprovació que posi fi a la tramitació municipal de
plans i instruments d'ordenació previstos en la legislació urbanística.

Sisè.- L'article 47 2. ll) de la LBRL exigeix la majoria absoluta del número legal de membres de
la  corporació  per  l'aprovació  dels  acords  que  corresponguin  adoptar  a  la  corporació  en  la
tramitació dels instruments de planejament general previstos en la legislació urbanística.

Per tot això,la tinenta d'alcalde i presidenta de l'Àmbit de Ciutat i Territori proposa al Ple de
l'Ajuntament, previ dictamen de la Comissió Informativa, l'adopció dels següents

ACORDS:

Primer.- Aprovar provisionalment la “Modificació puntual del Pla General Metropolità en
l'àmbit de l'École Bon Soleil, de Gavà”, al qual s'ha introduït les consideracions establertes a
l'informe de la  Direcció General d'Aviació Civil, del Ministeri de Foment, de 10 de gener de
2017.

Segon.- Remetre-la  a la Comissió Territorial d’Urbanisme de l’àmbit metropolità de Barcelona
(Av. Josep Tarradellas, 2-6, 08029 Barcelona), als efectes de la seva aprovació definitiva.

L’acord va ser aprovat per setze (16) vots a favor (8 PSC, 4 C's, 2PP i 2 CiU), cap en contra i cinc
(5) abstencions (3 ERC, 2 GSSP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria absoluta (11) del
nombre legal de membres de la Corporació (21), quòrum especial que, per a aquest cas, exigeix
l'article 47.2. -- de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local

----------



Desprès de la intervenció de la ponent, Sra. Rosa Maria Fernández, tinenta d'alcalde
Ciutat i Territori , intervé, pel grup municipal del PP, Sra. Mònica Parés que manifesta
que el seu grup municipal, per coherència amb el seu posicionament durant tots els
tràmits  previs,  i  per  entendre  que  l'informe  de  la  Direcció  general  d'aviació  civil
complementa i millora el text, votarà a favor.

A  continuació  intervé,  pel  grup  municipal  de  GSSP,  el  Sr.  Miquel  Herrera,  que
manifesta que el seu posicionament en aquest punt serà el mateix que en les anteriors
ocasions.

Pel grup municipal d'ERC intervé el Sr. Albert Massana, que manifesta que tal com va
dir al Ple d'octubre del 2015 i a la modificació puntual del 2016, el seu grup municipal
mantindrà la seva abstenció, atès que, encara que es millora la mobilitat del sector de
la Pava, per qüestions ideològiques, consideren que es tracta d'una escola elitista.

El Sr. Miquel Àngel Ibáñez, de C's, intervé a continuació, considera que estem davant
d'una  sèrie  d'accions  complementàries  per  poder  tirar  endavant  aquesta  proposta
presentada en el seu dia per l'Escola Bon Solei,  i com en les diferents ocasions que
s'ha  presentat  aquest  tema  al  Ple  han  votat  a  favor,  ara  mantindran  aquest  vot
favorable.

6  -    ACORD  DEL  PLE  DE  L'AJUNTAMENT,  COM  A  JUNTA  GENERAL  DE  LA
SOCIETAT  PRIVADA  MUNICIPAL  "GAVÀ  TV,  SL",  RELATIU  CESSAMENT
LIQUIDADOR I NOMENAMENT NOU LIQUIDADOR

Antecedents:

1. El  Ple  de  l'ajuntament  de  Gavà,  en  funcions  de  Junta  General  de  l'empresa  de  capital
íntegrament municipal Gavà Televisió, SL, en sessió celebrada el dia va acordar procedir a
la dissolució de la societat i designar als liquidadors 29 de novembre del 2012.

2. Entre els liquidadors designats hi era el Sr. Eduard Gil Carbó, que ha de ser substituït pel Sr.
Santiago Garcia Moreno

Fonaments de dret:

1. L'article 160 b) del Decreto legislativo 1/2010, pel qual s'aprova el text refós de la llei de
societats  de capital,  estableix que és competència de la Junta General  el  nomenament  i
cessament dels liquidadors

2. L'article 8 dels Estatuts de Gavà Televisió, SL. estableix que el Ple de l'Ajuntament de Gavà
fa les funcions de Junta General i que s'acomodarà, en quant al procediment i  l'adopció
d'acord als preceptes de la legislació local.



3. L'acord s'ha d'adoptar per majoria simple dels membres del Ple presents, atès que no es
tracta esta contemplat entre els acords que requereixen majoria absoluta del nombre legal de
membres, segons l'article 47. 2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril reguladora de les bases de
règim local, ni al del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual s'aprova el text refós
de la llei municipal i de règim local de Catalunya

Per tot això, el tinent d'alcalde de l'Àmbit de Nova Governança i Economia proposa al Ple de
l'Ajuntament, previ dictamen de la Comissió Informativa, l'adopció dels següents

ACORDS: 

PRIMER.-  Cessar  com liquidador  de  la  empresa  de  capital  íntegrament  municipal  «GAVÀ
TELEVISIÓ. SL» al Sr. Eduard Gil Carbó, de nacionalitat espanyola, nascut  el dia 12 d'octubre
e 1971, amb domicili al carrer Sicília 198, 2n, 1ª, de Barcelona i amb DNI 38.109.953-B

SEGON.- Designar liquidador de la societat «GAVA TELEVISIÓ. SL» al Sr. Santiago García
Moreno, de nacionalitat espanyola, nascut el dia sis d'agost  de 1958,domiciliat a la Plaça Vuit
de Març, 19, de Viladecans, amb DNI 35003999T.

TERCER.- Facultar indistintament al Sr. Santiago Garcia Moreno, i als liquidadors designats per
la junta de general de 20 de desembre de 2012, Sr.  José María Garcia Pascual i Sra. Juana
Ruzafa López,  per tal que elevin a púbic el present acord, i quantes gestions siguin necessàries
en ordre a la seva inscripció al Registre Mercantil.

L’acord va ser adoptat per dinou (19) vots a favor (8 PSC, 4 C's, 3ERC, 2 PP i 2 CiU), cap en
contra i dues (2) abstencions (2 GSSP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment– 
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

---------

Desprès de la intervenció del ponent, Sr. Jordi Tort, tinent d'alcalde Nova Governança
i Economia, intervé, pel grup municipal de GSSP, el Sr. Miquel Herrera, que manifesta
que després de 5 anys per procedir a la liquidació ens agradaria saber en quin estat o en
quina fase està actualment el procés de liquidació i si hi ha alguna data prevista per
acabar amb l'esmentat procés. 

Torna a intervenir el ponent, Sr. Jordi Tort, que informa que s'està finalitzant els últims
documents pel Registre, i que ja es va explicar a la Comissió Informativa els motius de
l'endarreriment.

 



7 -   APROVACIÓ DE LES BASES DEL CONCURS TALENT FACTORY 16-17 GAVÀ-
VILADECANS

Antecedents:

L’Ajuntament  de  Gavà,  mitjançant  el  Centre  de  Suport  a  l’Empresa,  realitza  accions
d’assessorament a les persones emprenedores del municipi. Aquestes accions es complementen
amb activitats orientades a fomentar la cultura emprenedora en el municipi per tal de potenciar
la iniciativa emprenedora, augmentar el nombre de projectes empresarials i d’empreses creades a
la ciutat, en especial, les accions de sensibilització orientades als joves.

En un context econòmic advers, aprofundir en el foment de la cultura emprenedora entre els
joves  que s’incorporaran,  en el  futur,  en un mercat  laboral  dinàmic  i  canviant,  cal  tenir  en
compte un conjunt d’actituds i valors com la flexibilitat,  la iniciativa, l’adaptació als canvis,
l’assumpció de riscos, i que contemplin la creació d’empresa com una opció de futur, tenint
present que la creativitat i la innovació són la clau per a obtenir bons resultats. Per això, cal
promoure accions i programes per ajudar a identificar i desenvolupar l’esperit emprenedor entre
els més joves. En aquest mateix sentit, la Unió Europea ha considerat el foment de la cultura
emprenedora com la clau en el procés de creació d’ocupació i en la millora de la competitivitat i
el creixement econòmic. 

És per això que es planteja la necessitat de dur a terme un projecte destinat a fomentar la cultura
emprenedora  dels  alumnes  dels  centres  de  secundària,  batxillerat  i  cicles  formatius  de  les
poblacions de Gavà i Viladecans, durant el curs 2016-2017, que es durà a terme a les aules dels
centres educatius i a les instal·lacions municipals i en col·laboració entre l'Ajuntament de Gavà i
l'Ajuntament de Viladecans.

Aquest  projecte  té  l'objectiu  de  potenciar  la  cultura  emprenedora  dels  joves  estudiants  per
ampliar  la  visió  del  jovent  respecte  el  seu  entorn  laboral  i  oferir  accions  i  suport  al
desenvolupament emprenedor dels estudiants per tal que puguin esdevenir futurs emprenedors i
emprenedores  de  les  dues  ciutats.  I  té  com a  antecedent  el  projecte  pilot  desenvolupat  per
l'Ajuntament de Gavà durant el curs 2013-2014 als centres educatius de la ciutat de secundària,
batxillerat  i  cicles  formatius,  anomenat  Gavà  Talent  Factory,  en  el  qual  van  participar  530
alumnes, professors i empresaris.

En data 22 de maig de 2015 la Junta de Govern Local va aprovar el conveni de col·laboració
entre l'Ajuntament de Gavà i l'Ajuntament de Viladecans per a la realització d'aquest projecte
per al curs escolar 2015-2016. En data 12 de juliol de 2016 es va signar una addenda al conveni
que modifica les dates de realització del projecte en tot el conveni, on posa 2015-2016 posa
2016-2017 i també modifica la despesa màxima pel desenvolupament del projecte.

El conveni estableix que l'Ajuntament de Gavà serà l'encarregat de la contractació d'una empresa
per a l'organització, gestió i desenvolupament del projecte, per això es va realitzar una licitació
mitjançant procediment obert, publicat el 4 de juliol de 2016 al Butlletí Oficial de Província de
Barcelona, i adjudicat segons decret de data 14 de novembre de 2016, a l'empresa GRUPO OTO
Media, SL

Els centres educatius que vulguin participar en aquest projecte, formaran entre els estudiants,
grups de 2 alumnes  que  elaboraran  un  projecte  empresarial.  Aquests  projectes  empresarials
participaran a un concurs on es premiaran els millors projectes.



Per  tal  de  regular  el  concurs  s'han  elaborat  unes  bases  reguladores  que  estableixen  el  seu
funcionament.  El contingut  dels premis  i  la distribució de les despeses per fer  front són les
següents: 

 1r Premi Talent Factory
Viatge de 5 dies a Silicon Valley (San Francisco), amb un programa de visites a les
empreses més representatives allà ubicades de sectors innovadors.
El  premi  inclou  els  vols,  les  despeses  d’allotjament  durant  4  nits,  l’assegurança  en
viatge, els trasllats de l’aeroport i el transport a les visites programades. Les despeses
fora del programa no estan incloses. Es lliurarà el premi al millor projecte de l’edició del
Talent Factory ’16-17. 
La quantia màxima d’aquest premi és de 11.500€, del qual s’encarregarà del cost i de la
gestió l’empresa consultora.

 2n Premi Talent Factory 
Viatge de 3 dies  a una capital  europea amb un programa  de visites  a  institucions i
organismes relacionats amb l’emprenedoria i la innovació a nivell europeu.
El premi inclou els vols, les despeses d’allotjament de dues nits d’hotel, l’assegurança
en viatge, les dietes, els trasllats de l’aeroport i el transport a les visites programades.
Les despeses fora del programa no estan incloses. Es lliuraran dos segons premis: un per
a un equip de cada municipi. 
La quantia màxima d’aquest premi és de 5.120€, del qual s’encarregarà del cost i de la
gestió l’empresa consultora.

 3r Premi Talent Factory
Participació  al  Barcelona  Experience  Entrepreneur  Day,  que  inclou  un  programa  de
visites  a  les  principals  acceleradores  i  incubadores  d’empreses.  El  premi  inclou  les
dietes,  assegurances  i  el  transport  a  les  visites  programades.  Les  despeses  fora  del
programa no estan incloses. Es lliuraran quatre tercers premis: dos per a dos equips de
cada municipi. 
La quantia màxima d’aquest premi és de 1.590€, del qual s’encarregarà del cost i de la
gestió l’empresa consultora.

 Premi als 12 finalistes 
Tots els estudiants membres dels grups finalistes seran premiats amb la participació a un
programa  de  formació  per  a  emprenedors/es  basat  en  el  Business  Model  Canvas  i
impartit  per  una  escola  de  negoci.  Les  despeses  de  transport  i  assegurances  estan
incloses en el premi.
La quantia màxima d’aquest premi és de 5.700€, del qual s’encarregarà del cost i de la
gestió l’empresa consultora.

La  quantia  màxima  de  tots  els  premis  del  concurs  és  de  33.800,00€,  dels  quals  l’empresa
consultora es farà càrrec del cost dels premis, de la seva gestió i gaudiment per part dels equips
guanyadors, actuant com a entitat col·laboradora en aplicació dels articles 12 i 13 de la Llei
38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions.

Al plec tècnic de la licitació per a la contractació d'una empresa per a  l'organització, gestió i
desenvolupament  del  projecte  durant  el  curs  escolar  2016-2017,  estableix  que  l'empresa



adjudicatària es farà càrrec  del següent, que prèviament haurà d'estar validat per la  Comissió
tècnica:

 De l'organització i gestió dels premis segons l'establert anteriorment.
 De la contractació de totes les despeses dels premis.
 Del cost íntegre dels premis, que inclou les despeses de vol, l’allotjament, les dietes, les

despeses  de transport  i  les  assegurances.  Tanmateix,  l’adjudicatari  es  farà  càrrec  de
l’import  de  l’ingrés  a  compte  que  correspongui  realitzar  a  la  Hisenda  Pública  pels
premis satisfets en espècie segons el percentatge previst a l’article 99.1 i el que estableix
l’article 105 del Real Decret 439/2007, de 30 de març o normativa vigent en el moment
del lliurament dels premis.

 Del seguiment i la coordinació del desenvolupament dels premis, en concret:
 Acompanyament dels alumnes guanyadors en el gaudiment dels premis per assegurar el

seu correcte desenvolupament, per part del personal de l'empresa adjudicatària o d'un
col·laborador d'aquesta.

 Fer la proposta de dates de la realització de tots els premis.
 Elaborar la documentació i guies de viatge pels guanyadors del primer i segon premi.

Per això els premis que es proposen a les bases no suposaran una despesa per a l'Ajuntament de
Gavà, ja que estava prevista a la licitació i queda a càrrec del servei contractat a l'empresa.

Fonaments de Dret:

1.  L'article  17.3 de l'Ordenança General  de subvencions estableix que la  competència  per a
l'aprovació de les bases reguladores corresponen al Ple de Gavà, sense perjudici que aquesta
pugui ser delegada.

2. L'article 84.2 de la Llei Orgànica 6/2001, de 19 de juliol, de reforma de l'Estatut d'Autonomia
de  Catalunya  estableix  que  els  governs  locals  de  Catalunya  tenen en  tot  cas  competències
pròpies sobre les matèries següents, en els termes que determinin les lleis:

i) La  regulació  de  l'establiment  d'autoritzacions  i  promocions  de  tot  tipus  d'activitats
econòmiques, especialment les de caràcter comercial, artesanal i turístic i foment de
l'ocupació.

3. Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local.

Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Nova Governança i Economia, sotmet a
l’aprovació del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de l’Àmbit de Nova Governança,
Economia i Promoció de la Ciutat, l’adopció dels següents

ACORDS:

Primer. Aprovar les bases del concurs Talent Factory'16-17 Gavà- Viladecans.

Segon. Sotmetre  les  bases  esmentades  a  informació  pública  per  un termini  de 20 dies,
mitjançant un anunci que s'ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província i en el tauler
d'anuncis de l'Ajuntament de Gavà, així com una referència del citat anunci al Diari Oficial
de la Generalitat de Catalunya de conformitat amb el que disposa l'article 124.2 del Decret



179/1995, de 13 de juny, pel qual s'aprovà el Reglament d'obres, activitats i serveis dels ens
locals i l'article 9.3 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions.

Cas que no s'hagi presentat cap reclamació o al·legació durant el període d'informació pública,
l'acord d'aprovació inicial  esdevindrà  automàticament  definitiu.  Si  es  presenten al·legacions se
seguirà el procediment previst en els articles 64 i 65.1 del Reglament d'obres, activitats i serveis
dels ens locals.

L’acord va ser adoptat per unanimitat, donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment–
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Desprès de la intervenció del ponent, Sr. Jordi Tort, tinent d'alcalde Nova Governança
i Economia, intervé, pel grup municipal del PP, Sra. Mònica Parés que manifesta que
des del seu grup aposten pel talent dels nostres joves, fer-lo des de l'emprenedoria, i
per tany des d'una inversió de futur, pot ser un element més de la Marca Gavà. Afegeix
que aposta per l'èxit del concurs, como s'ha demostrat en altres ocasions, i com els
informes tècnics i jurídics són favorables, votaran a favor.

A  continuació  intervé,  pel  grup  municipal  de  GSSP,  el  Sr.  Miquel  Herrera,  que
textualment diu: «Fomentar la cultura de emprendedores/as es una medida positiva en
un entorno donde además de la perseverancia también hacen falta ideas innovadoras.
Esperamos que el Talent Factory también valore las iniciativas de economía social y
proyectos cooperativos de economía colaborativa. 

Pel grup municipal d'ERC intervé el Sr. Albert Massana, que manifesta que l'objectiu
d'aquest projecte és fomentar la cultura emprenedora en la Secundària, Batxillerat l
Cicles formatius, per la qual cosa desitja èxit a tots els participants, encara solament
uns quants aniran a Silicon Valley

El  Sr.  Miquel  Àngel  Ibáñez,  de  C's,  intervé  a  continuació  i  manifesta  que  aquest
concurs  contribuirà  a  promoure  el  talent  i  l'emprenedoria,  i,  fins  i  tot,  les  noves
economies entre l'alumnat de la nostra ciutat, per la qual cosa votaran a favor.

Finalitza el punt amb una nova intervenció del ponent, Sr. Jordi Tor que vol fer un
aclariment sobre el tema de l'emprenedoria social, i manifesta que fa aproximadament
tres setmanes es va presentar la nova edició, i que les duess persones que van motivar
als joves eren dos emprenedors socials, Mohamed Al Harami, de Roses, que tenia un
projecte d'emprenedoria social, bàsicament en temes de cooperació internacional i de
convivència i civisme a la ciutat de Roses, i un professor de Valls que, a través d'un
programa  ajudava  als  joves  a  sortir  de  la  marginació,  no  solament  es  potenciava
l'emprenedoria, sinó que ha estat l'emprenedoria social.



8  -PROPOSTA  DE  RESOLUCIÓ  PRESENTADA  PEL  GRUP  MUNICIPAL  D'ERC
REFERENT A LA TAXA PER L’ÚS PRIVATIU O APROFITAMENT ESPECIAL DEL
DOMINI PÚBLIC LOCAL DE LES INSTAL·LACIONS DE TRANSPORT D’ENERGIA
ELÈCTRICA, GAS, AIGUA I HIDROCARBURS

MEMÒRIA JUSTIFICATIVA

Els  darrers  anys  les  companyies  subministradores  de  serveis  bàsics,  i  particularment  les
elèctriques,  han  vist  incrementats  els  seus  ingressos  alhora  que  la  ciutadania  ha  patit  un
increment desmesurat de les tarifes. Aquesta situació ha posat en risc l’accés de moltes famílies
als subministraments essencials, accentuant la problemàtica de la pobresa energètica.

Per la seva banda, l’Estat espanyol enlloc de vetllar pels interessos dels ciutadans ha optat per
prioritzar els interessos econòmics de les grans corporacions, algunes vegades per acció i altres
vegades  per  omissió.  Els  ajuntaments  també  hem  patit  la  posició  de  poder  d’aquestes
companyies  que,  amb la complicitat  de  l’Estat,  sovint  han trobat  els  mecanismes  legals per
eludir el pagament de taxes municipals.

Un exemple clar és la taxa per  l’ús privatiu o aprofitament especial del domini públic que
han d’abonar les empreses de subministraments per les instal·lacions de generació, transport i
distribució. La llei d’hisendes locals recull a l’article 20.3.k) la possibilitat d’establir una taxa
per gravar les instal·lacions de transport d’energia elèctrica, aigua i gas que ocupin el sòl, subsòl
o el vol de vies públiques o d’altres terrenys de domini públic local.

A més, l’article 24 de  la  llei  d’hisendes locals defineix els  mètodes  de càlcul  de la quota
tributària ja sigui a través de la valoració de la utilitat de mercat derivada de l’ús o aprofitament
o  bé  de  l’1,5%  dels  ingressos  bruts  procedents  de  la  facturació  que  obtingui  l’empresa
subministradora al terme municipal per l’aprofitament especial del sòl, subsòl o vol de les vies
públiques municipals.

Les  companyies  afectades  per  aquestes  taxes  han  presentat  nombrosos  recursos  davant  els
tribunals demanant l’anul·lació de les ordenances fiscals que les regulen, argumentant que la
quota exigida no estava prou fonamentada o bé era desproporcionada. 

Atès que mitjançant les ordenances fiscals els municipis poden exigir –com alguns ja fan des de
fa  temps-  a  les  empreses  explotadores  de  serveis  de  subministraments  que,  actuant  com a
distribuïdores i/o comercialitzadores, presten serveis que resulten d’interès general o afecten a la
generalitat o a una part important del municipi una taxa de  l’1,5 per cent sobre els ingressos
bruts generats al municipi. 

Atès  que les  sentències  del  Tribunal  Suprem estableixen que els  ajuntaments  també  podran
establir una taxa per a les empreses que compten amb xarxes que travessen el terme municipal,
però que no van directament vinculades a la prestació de serveis al municipi.

Atès que segons el que estableix la doctrina del Tribunal Suprem es pot determinar com a base
imposable el valor de la utilitat que reporta l’ús privatiu o aprofitament especial del domini
públic, i aquesta utilitat pot calcular-se partint del valor cadastral del sòl amb construccions,
considerant construccions les pròpies línies elèctriques d’alta tensió, així com altres elements de
la instal·lació.



Atès que, segons l’article 34.1.f del Reglament Orgànic Municipal, és competència del ple la
determinació dels recursos propis de caràcter tributari, i que segons l’article 35 del mateix ROM
es determina que aquesta competència és indelegable.

El grup d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de Gavà proposa d’adopció dels següents

ACORDS

Primer. INICIAR els tràmits, a l'empara dels articles 61 i 62 del Reglament d'obres, activitats i
serveis dels ens locals, aprovat per Decret 179/1995, de 13 de juny,  per a la formació d'una
ordenança fiscal per a la seva entrada en vigor el 2018, relativa a l'ús privatiu o aprofitament del
domini  públic  fet  per  aquelles  empreses  que  sense  prestar  directament serveis  de
subministraments  bàsics  al  municipi,  compten  amb  instal·lacions  de  transport  d’energia
elèctrica, gas, aigua o hidrocarburs que transcorren pel terme municipal, aplicant com a base
imposable el valor de la utilitat derivada de l’aprofitament especial o l’ús privatiu del domini
públic local, calculat aquest valor a partir dels valors cadastrals amb construcció.

Segon.  DESIGNAR una comissió d'estudi encarregada de redactar el text de l'avantprojecte de la
norma.

L’acord va ser adoptat per dinou (19) vots a favor (8 PSC, 4 C's, 3ERC, 2 GSSP i 2 CiU), cap en
contra i dues (2) abstencions (2 PP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment– 
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Després de la intervenció del ponent Sr. Albert Massana, intervé la Sr. Mònica Parés
que manifesta que el seu grup municipal sempre ha mantingut la filosofia de baixada
d'impostos  i  de no seguir  gravant  als més vulnerables,   als nostres veïns i  veïnes.
Considera que una nova taxa sobre les companyies tindria com perjudicats als més
vulnerables,  i  que que abans de constituir  la comissió d'estudis  caldria  estudiar  la
viabilitat legal i competencial de la taxa, cosa que no queda clara a l'exposició de
motius. Per tot això, el seu grup municipal s'abstindrà, i que altres Ajuntaments  hagin
aprovat una resolució similar no ha de ser garantia, atès que algunes de les qüestions
tractades al text estan regulades a la nostra ciutat.

A  continuació,  en  representació  de  GSSP,  intervé  el  Sr.  Miguel  Herrera  que
textualment diu: «Desde Gavà, Sí se puede apoyamos totalmente la posibilidad de que
las empresas de electricidad, agua, gas o hidrocarburos paguen por el uso del dominio
público. Lo que sí pedimos es que antes de la aprobación final, el gobierno nos pase
un detalle de qué empresas se verían afectadas y cuál es el importe que se recaudaría
por esta tasa.»

El Sr. Miquel Àngel Ibáñez, de C's, intervé a continuació i manifesta que hi han hagut
modificacions en la primera proposta de resolució presentada per ERC que considera
substancials, i així com a la primera versió de la proposta hi havia alguns punts amb el



que no estaven d'acord, i com a la redacció definitiva  s'han suprimit els punt més
conflictius, votaran a favor.

Finalitza el punt amb la intervenció del Sr. Jordi Tort, del PSC que informa que es
realitzarà l'estudi aprovat, i quant es sàpiga fins a on arriba es posarà en coneixement
del Ple.

PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ
DELS ÒRGANS DE GOVERN

9    -  DONAR COMPTE RELACIÓ DE DECRETS  

Donar compte de la relació de decrets dictats entre el dia 18 de gener al dia 7 de febrer de 2017

PRECS I PREGUNTES

En el torn de precs i preguntes, la Sra. Alcaldessa va dir que hi havia un prec formulat durant la
passada sessió ordinària que encara restava per contestar, de la Sra. Guadalupe del Rio,regidora
del grup municipal de Ciutadans, on sol·licitava que l'autobús de la línia GA1 tingués parada al
polígon industrial La Marina.

La resposta a aquest prec la va donar la Sra. Rosa M.ª Fernández, tinenta d'alcalde de l'Àmbit de
Ciutat i Territori, dient que «des de l’equip de Govern, estem treballant de forma conjunta i
multidisciplinar,  els  departaments  de  Mobilitat,  Via  pública  i  Promoció  econòmica,  per  a
potenciar  millores a la mobilitat dels treballadors dels polígons Industrials de la nostra ciutat, i
la competitivitat de les empreses del Parc Empresarial. Per què creiem en un model de mobilitat
sostenible,  que  faci  possible  un  creixement  econòmic  i  un  desenvolupament  de  l’activitat
industrial. Per això, estem treballant en un pla de mobilitat sostenible de polígons i en una Taula
de  mobilitat,  que  comptarà  amb  la  implicació  dels  agents  dels  territoris  més  representatius
(Sindicats i Delegats Sindicals d’Empreses, Gestors de Transport Públic, Àrea Metropolitana,
Pimec, Aeball, etc). L’objectiu és fer una diagnosi present i futura de les necessitats dels usuaris,
per poder planificar les actuacions més adients, eficaces i sostenibles per al desenvolupament
d’aquests sectors econòmics, promovent una mobilitat de treballadors sostenible. Obtindrem un
Pla d’Actuació Estratègic,  amb la finalitat  de contribuir  a la millora i  dinamització d’aquest
sector econòmic».

A continuació es va procedir  a contestar  els  precs  o preguntes  que,  prèviament  i  per escrit
presentat  amb  més  de  vint-i-quatre  hores  d’antelació,  havien  estat  formulades  pel  diferents
regidors  o  grups  amb  municipals.  Tot  seguit  es  reflecteix  a  l’acta  el  contingut  de  les
interpel·lacions formulades i de les corresponents respostes.



El  primer  grup  municipal  a  qui  la  Sra.  Alcaldessa  va  donar  la  paraula,  va  ser  el  de  C’s.
Començant pel primer prec exposat pel regidor Sr.  Francisco Gavilán, qui va dir textualment:
Nuestro grupo municipal es consciente que existe una unidad de limpieza de pintadas urbanas y
que PRESEC dispone de dos vehículos preparados para realizar las operaciones de limpieza, que
sin duda, hace su trabajo muy eficientemente. A pesar de esto, llevamos meses recibiendo quejas
de los vecinos de Gavà que cada día ven en nuestras calles más pintadas, incluso podemos ver
como en los cristales de la barrera de pantallas acústicas de la Avda. Joan Carles I ya tiene su
particular  Graffiti.  Desde  Ciutadans-C’s  creemos  que  los  Graffitis  no  deben  de  estar
diseminados y sin orden por nuestro municipio, por ello apoyamos al Consistorio en la iniciativa
de muros libres de expresión artística, como el inaugurado recientemente en la riera de Sant
Llorenç, siempre y cuando los Graffitis no sean ofensivos, ni ataquen a nuestra legalidad. Desde
el Grupo Municipal de C’s Gavà realizamos el siguiente, ruego: Que se refuerce o incremente el
servicio  de  limpieza  de  pintadas  para  limpiar  todos  los  muros  de  la  ciudad,  que  no  están
autorizados para la expresión artística,  y con ello impedir la propagación de las pintadas de mal
gusto u ofensivas.

La resposta a aquest prec la va donar novament la Sra. Rosa Mª Fernández, dient: Com indica a
l’exposició de motius, Presec disposa de dos unitats equipades amb la maquinaria necessària per
realitzar els serveis de neteja amb aigua a pressió, d' aquelles zones de l’espai públic que ho
requereixen.  Així mateix, realitzem la neteja de pintades i grafittis que puguin tractar-se amb
aigua a pressió i  que afectin a edificis  públics o bé que continguin missatges  de naturalesa
racista o xenòfoba. Per la resta de incidències, normalment a façanes de caràcter privat, es van
desenvolupant campanyes intensives de neteja mitjançant la contractació de recursos externs.
Actualment, estem treballant per a què Presec pugui actuar de forma habitual a la neteja de totes
les  pintades  i  grafittis  de  la  ciutat  amb  recursos  propis  donant  així  una  major  capacitat  de
resposta en aquest servei de neteja. La previsió es que durant aquest proper mes d’ abril, aquest
servei pugui estar operatiu. 

A continuació va intervenir el regidor d'aquest grup Sr. Miguel Ángel Ibáñez, exposant  -com
antecedents del prec que desprès faria- el següent: La Sentència del Tribunal Constitucional de
16 de febrer de 2017 estima parcialment la qüestió de inconstitucionalitat plantejada pel Jutjat
del contenciós-administratiu núm.3 de Donosti, en relació a la Norma Foral 16/1989, de 5 juliol,
relativa a l'Impost sobre l'Increment dels Terrenys de Naturalesa Urbana de Gipuzkoa, pel fet de
considerar  que  l'esmentat  Impost  vulnera  el  principi  de  capacitat  econòmica  contemplat  a
l'article 31.1 de la Constitució.   En aquest  sentit,  no cal  dir  que dita sentència pot  tenir  un
impacte enorme sobre les hisendes locals, atès que afecta directament un dels grans impostos
locals com és el de la plusvàlua, previst a l'article 107 del vigent Text refós de la Llei reguladora
de les hisendes locals (TRLRHL). En tot cas, per bé que el TC es cuida de precisar que en el cas
de la sentència, el pronunciament s'adreça contra una norma de caràcter foral, sense prejutjar en
absolut l'article 107 del TRLRHL, el Tribunal afirma la inconstitucionalitat de les normes que
regulen l'impost, en la mesura en que sotmeten a tributació supòsits en els quals no s'ha produït
augment de valor, per molt que les normes de valoració cadastral indiquin el contrari, atès que el
que cal valorar és si objectivament, s'ha produït o no un increment real del valor. Així les coses,
i a la vista de la situació creada per la STC de 16 de febrer de 2017, que per bé q ue afecta
exclusivament a una norma foral, és del tot previsible que acabi afectant directament l'article
107 de l'esmentat TRLRHL, de mateixa estructura i contingut, formulem a l'equip de govern el
següent PREC: Que en relació tant als expedients que es presentin com als que actualment estan



en tramitació a l'Ajuntament  de Gavà per aquest mateix concepte, preguem que el  equip de
govern  adopti  mesures  cautelar  al  respecte,  com per  exemple  la  suspensió  dels  expedients
actualment en tràmit i els que els puguin iniciar fins que l'article 107 del TRLRHL no sigui
anul·lat. Que els serveis d'intervenció municipal, si no ho han fet encara, que calculin, ni que
sigui aproximadament, quina repercussió econòmica podria tenir sobre el pressupost municipal
d'ingressos  la  eventual  anul·lació  de  dit  precepte  legal.  Atès  que  la  qüestió  de
inconstitucionalitat s'ha plantejat també per molts Jutjats del contenciós-administratiu en relació
amb el  107 del  TRLRHL,  preguem que l'ajuntament  valori  la  possibilitat  que els  ciutadans
afectats puguin utilitzar la via del recurs extraordinari de revisió previst a l'article 122.3 de la
Ley 39/2015, de 1 de octubre, en relació amb el 125.2 d'aquest mateix text legal, en el termini de
tres mesos a comptar de la fermesa de la sentència que el TC pugui dictar en el seu cas, que
presumiblement anirà en el mateix sentit que la citada de 16 de febrer de 2017

Per part de l'equip de govern va intervenir el Sr. Jordi Tort, tinent d'alcalde de l'Àmbit de Ciutat
i  Territori,  que va respondre que tenint  coneixement  pels mitjans de comunicació,   per què
encara no ha estat publicada al BOE,  i   com diu la pròpia sentència  -la que coneixem pels
mitjans – que fins que no estigui publicada al BOE no és d'aplicació, però a més a més,  al
tractar-se una norma de caràcter foral s'haurà de modificar a posteriori la norma estatal, que és la
que ens afecta al municipi de Gavà. En aquest cas, com hi ha una  indefinició sobre quins són els
passos que s'han de fer,  nosaltres estem esperant que  la Direcció General de Tributs,  o  bé
l'Associació  Catalana  de  Municipis,  o  bé  la  Federació  Catalana  de  Municipis,  donin  una
indicació generalitzada i  en un context amb d'altres ajuntaments  i per tant, s'han de prendre
unes decisions comunes  perquè és un fet que no només ens  afecta a Gavà sinó també  a la resta
de municipis. Ara bé, vostè diu que els ciutadans puguin exercir el seu dret a no estar d'acord, en
aquest cas,  poden exercir-lo de la manera que considerin i evidentment, l'Ajuntament resoldrà
quan ho hagi de resoldre en funció dels canvis normatius que hi hagin.   Pel que fa a l'impacte
econòmic, si que és cert que  la sentència diu que el sistema de càlcul no seria correcte, però
també és cert que no fixa cap sistema de càlcul alternatiu, per tant, és impossible a hores d'ara
fixar quin és l'impacte econòmic real, perquè quan parlem de calcular objectivament els preus,
l'objectivament  pot  ser  una  taxació,  poden  haver  diferents  alternatives  que  hauria  de  fixar
prèviament la norma i que no estan fixades i davant de tot això considerem esperar, per cautela,
a veure quines són les decisions que pren la Direcció General de Tributs i les associacions que
representen als municipis.

La següent intervenció va anar a càrrec del regidor Sr.  Carlos Garcia Ajenjo,  que va exposar
-com antecedents de la pregunta que desprès faria- que el 13/02/2017 la Federació de Municipis
de Catalunya i l'Associació Catalana de Municipis van convocar una reunió amb els ajuntaments
afectats per la normativa de la Llei de Barris, per informar del resultat de la reunió mantinguda a
la seu de la Vicepresidència del Govern de la Generalitat, amb el vicepresident Hble. Sr. Oriol
Junqueras i amb la consellera de Governació, Hble. Sra. Meritxell Borràs, així com també per
parlar de diferents temes relacionats amb la Llei de barris, com els terminis o les pròrrogues.
Donada la situació pràcticament de aturada del Pla de Barris en que es troben els compromisos
de la Generalitat amb el nostre municipi,  Preguntem: Va estar present el equip de govern? Qui
va assistir?.En relació a  les inversions a Gavà integrades  al  Plans  pendents d’execució Van
presentar el/s representant/s  reivindicacions per tal que l’ACM les traslladi  a la Generalitat?
Quines van ser aquests neguits i reivindicacions?

A les qüestions plantejades,  el Sr. Miquel Àngel Diaz de l'equip de govern va respondre que
l’acte  que  vostè  esmenta  va  ser  una  reunió  informativa  de  la  Federació  de  Municipis  de



Catalunya i de l’Associació Catalana de Municipis al conjunt de municipis afectats per la Llei de
Barris, per parlar del resultat de la reunió mantinguda per part de les entitats municipalistes, amb
el vicepresident Sr. Oriol Junqueras i amb la consellera de Governació, Sra. Meritxell Borràs per
diferents temes relacionats amb la Llei de barris.  Per part de l’equip de govern vaig assistir jo.
Es va informar que  la Generalitat ha decidit finalitzar la Llei de Barri, és a dir, no hi haurà
noves pròrrogues, i també per explicar com es procedirà al pagament del deute pendent.  No
vàrem expressar en aquesta sessió el nostre cas  ja que no era el format adequat per fer preguntes
de caire particular. En la mateixa reunió van dir que hi hauria reunions individuals amb cada
ajuntament i allà portarem les nostres reivindicacions.  El govern municipal creu que cal un
compromís polític i econòmic del Govern de Catalunya per la regeneració  integral dels baris de
Can Tries i Ca n´Espinòs en cooperació amb l´Ajuntament. També hem reivindicat la Llei de
Barris  sempre  que  hem tingut  ocasió.  Darrerament  vàrem tenir  la  visita  del  delegat  de  la
Generalitat a la província de Barcelona a Ca n’Espinós i li vàrem reiterar les necessitats que té el
barri i com era d’important la continuïtat de la Llei de Barris i dels seus projectes.  Nosaltres
creiem que si que cal una Llei de Barris, i no estem d'acord en que desaparegui, ja  que quan
estava dotada econòmicament, va ser un instrument molt potent de transformació urbanística i
social.

En la quarta intervenció corresponent al grup de C’s  la regidora d'aquest grup,  Sra. Guadalupe
del Rio, va dir que en el   Pleno del Consell Comarcal del pasado mes de enero Ciutadans-C’s
presentó una Moción para que la Generalitat  pagase la deuda que tiene con nuestro Consell
Comarcal y que asciende a unos 4 M€. Dado que los grupos del PSC y ERC votaron en contra y
que los dos concejales de Gavà que forman parte del Consell son Andreu Pérez Lorite de ERC
como Consejero y Raquel Sánchez como vice-presidenta y que ambos votaron en contra, y es a
esta última a quien  podemos preguntar en el Pleno, le hacemos la siguiente pregunta: ¿Cuáles
son los motivos que llevaron a su Partido y en última instancia a Ud. misma a votar en contra
del pago al Consell Comarcal de la deuda de 4 M€ de la Generalitat?

De nou intervé el Sr. Miquel Àngel Diaz dient que nosotros no votamos en contra, sino que nos
abstuvimos.  El  motivo  de la abstención es que creemos  que es mejor  buscar una propuesta
consensuada  entre  todas  las  fuerzas  políticas  y  apoyada  por  el  Consell  Comarcal  del  Baix
Llobregat para que tenga más fuerza. También nos abstuvimos porque más que ir por la vía de
judicializar la gestión pública, como proponía el punto 2 y 3 de la moción, creemos en la vía del
diálogo, de la cooperación institucional, la reivindicación y en agotar las vías de comunicación
entre administraciones. En fin, en hacer política. Sin embargo, estamos de acuerdo en el fondo
de la moción, en que falta una financiación más justa en el mundo local y de los ayuntamientos
en concreto. En diversos foros y en diferentes situaciones hemos manifestado y lo seguiremos
haciendo que el municipalismo español y catalán necesita una financiación más justa porque el
modelo vigente es caduco y restrictivo. Necesitamos que los ayuntamientos dejen de ser el patito
feo de la democracia de nuestro país.  No hay apuesta clara para incrementar los recursos a
gestionar  directamente  por  los  ayuntamientos.  Por  tanto,  no  se  reconoce  el  buen  trabajo
realizado  por  el  mundo  local  ante  la  situación  de  emergencia  social  y  no  los  dota  de
transferencias para continuar apoyando medidas para reactivar la economía.

La darrera intervenció d'aquest grup va consistir en una pregunta formulada pel Sr.  Miguel
Angel Ibáñez,  la part expositiva de la qual digué que  el Pleno del pasado mes de diciembre
solicite la instalación de mobiliario urbano (banco o sillas) frente al acceso al Casal del Centre, a
lo cual contestaron Uds. que “En la demanda que usted nos hace, no podemos poner bancos o



sillas delante del casal de la gent gran del Centre porque las aceras no son suficientemente
amplias, dificultaría el tránsito en esa zona y por lo tanto es inviable….”.Teniendo en cuenta
que las  aceras  en los  cruces  de Tresols  y  Colomeres  con Santa  Teresa son de dimensiones
prácticamente idénticas a las del cruce de la calle Sant Isidre con la calle del Centre donde está
el acceso al Casal de la gent gran del Centre y que en cada uno de ellos hay instalado un banco
de piedra, y dado que incluso con el expendedor de tickets de Zona Azul estamos convencidos
de  que  hay  espacio  suficiente  y  si  no  pueden  desplazarlo  cuando  se  instalen  los  nuevos
expendedores, preguntamos: ¿Se ratifican Uds. en que no hay espacio, mientras que en los otros
cruces los instalaron hace tiempo?¿Cuál es el motivo real de no instalar el mobiliario solicitado?
¿Volverán a hacer como con otros Ruegos que se les realizan en Pleno en que dicen que no es
posible para más adelante  realizarlo como si fuese iniciativa suya?

Aquesta pregunta també va ser contestada pel Sr. Miguel Àngel Diaz que va deixar palès que tal
como dijimos en el mes de diciembre el Ayuntamiento de Gavà pone los bancos cuando creemos
que es conveniente a partir  de las demandas de la gente mayor  para facilitar  que tenga una
mayor calidad de vida  a partir de una  estrategia compartida entre espació público  - acción
social, siempre y cuando no cree problemas de movilidad.  No dijimos exactamente que era por
problema de espacio sino porque podría crear problemas de movilidad. También dijimos que
aunque no esté prohibido fumar en la calle, tenemos que tener en cuenta un criterio fundamental
que el Ayuntamiento tiene el deber de fomentar la salud pública, y  no nos parece adecuado
fomentar el hábito de fumar entre ningún colectivo. No obstante, como la demanda persiste lo
vamos volver a estudiar y no «pateixi» no diremos que la iniciativa es nuestra  si es que el
estudio llega a realizarse.

Abans de que la Sra.  Alcaldessa passés el  torn al següent  grup municipal,  el  Sr.  Ibáñez va
demanar una qüestió d'ordre i va manifestar: el que jo he llegit és el literal de l'acta que tots
tenim a disposició i repeteixo per si hagués algun error en l'acta que volguessim subsanar. “En
la demanda que usted nos hace, no podemos poner bancos o sillas delante del casal de la gent
gran del Centre porque las aceras no son suficientemente amplias, dificultaría el tránsito en esa
zona y por lo tanto es inviable….en caso de que no sea esto correcto ruego que procedan a
modificar el acta.  

L'Alcaldessa contestà que no hi ha cap problema en que consti amb els  termes literals la seva
intervenció.

Repeteixo -digué el Sr. Ibáñez- que no és el terme literal sinó la còpia de l'acta del Ple del mes
de desembre on van donar vostès la resposta, l'únic que dic és que com el Sr. Miquel Àngel Diaz
ha dit que no era una qüestió d'espai , etc. etc, que revisin vostès si hi ha algun problema a
l'acta, no he dit res més . 

  
L'Alcaldessa va respondre que l'acta ja havia estat aprovada, a la qual cosa va contestar el Sr.
Ibáñez dient  que,  precisament  per  això,  el  nostre  grup municipal  ha  esperat  a  que s'hagués
aprovat l'acta per poder citar-la textualment,  no una opinió nostra.   

A continuació el Sr. Diaz  fa una breu intervenció per aclarir que la resposta al prec només és
una part, que l'altra part és on es comentava el tema de la  mobilitat. 

Aclarit aquest tema  i finalitzat el torn del grup municipal de Ciutadans,  la Sra. Alcaldessa va
donar la paraula al grup municipal d'Esquerra Republicana. 



En primer lloc va intervenir el Sr. Albert Massana, que va formular el següent prec: «En aquest
mateix ple hem discutit  una proposta de resolució per tal que s'ampliï  l'abast de l'ordenança
fiscal  sobre  els  oligopolis  que  utilitzen  la  via  pública  per  estendre  les  seves  xarxes  de
subministrament. Aquesta és una opció que, si surt endavant, pot donar a les arques municipals
uns ingressos considerables. Així doncs, formulem el següent Prec: Instem el govern local a que
els  ingressos  derivats  de  la  nova  ordenança  fiscal  per  taxar  les  distribuïdores  de
subministrament, s'apliquin a la lluita contra la pobresa energètica, a través d'una via específica
de subvencions i ajuts».

Respon a aquest prec el Sr.  Jordi Tort, tinent d'alcalde, qui explica que els ingressos que se'n
derivin no podran estar afectats d'una despesa específica, en tot cas, una part equivalent, però
primer  s'ha  de  fer  l'estudi  que  s'ha  aprovat  prèviament  per  veure  com afecta  al  pressupost
municipal. A més, les polítiques de pobresa energètica de l'Ajuntament no depenen d'aquesta
taxa, sinó que s'apliquen diferents programes amb l'AMB, s'arriben a acords amb les empreses
subministradores, i fins i tot es paguen factures per urgència a persones amb dificultats. 

A continuació, el Sr.  Andreu Pérez, va comentar que al carrer de Salvador Lluch, al costat de la
tanca del parc municipal on hi havia la caixa de pensions, hi ha un contenidor de paper que ha
cremat darrerament un parell de vegades. Aquest fet, fruit d'actes vandàlics, podria haver afectat
també els xiprers que voregen la tanca per la part interior del parc, provocant un incendi de
grans proporcions. Es dóna la circumstància que el contenidor s'omple molt ràpidament de paper
i cartró, ja que s'hi llença el provinent de diversos comerços de la Rambla. Així doncs, formulem
el següent prec:  «Instem el govern local a que, d'una banda, el mogui a una part de la tanca que
no estigui  proper a l'arbrat del parc, d'altra banda,  que incrementi  la freqüència de buidatge
d'aquest  contenidor,  per  tal  de  limitar  la  presència  de  material  inflamable  i  finalment  que
incrementi les accions de vigilància i prevenció per evitar aquests casos de vandalisme». 

Per part del govern, respon la Sra.  Rosa M.ª Fernández i diu que efectivament, van produir-se
dos incidents aïllats, no al carrer de Salvador Lluch, sinó al carrer del Centre. Un produït per una
bretolada d’un grup de nens,  i  l’altre  que correspon a  una sèrie d’actes vandàlics iniciats  a
Viladecans, de crema de contenidors, el mateix dia i a hores consecutives. Pel que respecta a les
mesures i accions de vigilància, quan es detecta un incident,  aquest és tractat a les reunions
prèvies del servei policial per reforçar la vigilància a aquests punts. Es una premissa prioritària
que s’incorpora al treball que realitza la nostra policia municipal. Per  l’equip de Govern la
seguretat de la ciutadania i de la nostra ciutat és una prioritat.  Indubtablement, en lo que es
refereix a la seva petició de desplaçament del contenidor, ho estudiarem i vigilarem la seva
freqüència de recollida.

La  següent  intervenció  del  grup  municipal  d'ERC va  fer-la  la  Sra.  Marta  Jiménez,  qui,  en
referència a la renovació de l'arbrat urbà i de les tales que s'estan duent a terme, i en concret de
l'arbrat  del  carrer  Sant  Josep  Oriol,  quan  el  passat  1  de  febrer  aquestes  intervencions  van
rebentar canonades d'aigua i de gas i va deixar als veïns sense gas fins a l'endemà al vespre.
Aquesta situació només es pot entendre si l'empresa subcontractada no tenia coneixement de la
xarxa, o si tenint-la va actuar de forma negligent. Per tot això van formular el següent prec:
instar al govern municipal a que en properes reposicions d'arbrat s'assegurin que les empreses
coneguin el traçat de les xarxes de subministrament, i en cas que tinguin aquesta informació i
provoquin més danys a ala xarxa, se les sancioni per tal de compensar els danys provocats. 



Respon  a  aquest  prec  la  Sra.  Rosa  Mª  Fernández,  qui  explica  que  «com vostès  indiquen,
l'empresa municipal quan realitza treballs que poden tenir una incidència en serveis soterrats,
segueixen un protocol ja establert.  En primer lloc es demana a les companyies de serveis, els
plànols de les seves xarxes. En molts dels casos, la instal·lació subterrània indicada a aquests
planells no es exacta, sinó que conté variacions, no especificades al planell, a la que varia la
profunditat  o  localització  representada  a  aquestos  planells.   Indubtablement,  l’empresa
municipal (amb mitjans propis o externs) només planta l’arbre si les canonades no passen per
dins dels escocells, o bé, si aquestes passen a una profunditat suficient segons planells de les
companyies.  Si resulta, com va ser en aquest cas, que les canonades estan a una profunditat o
localització diferent de la dels plànols de les companyies, es inviable poder actuar judicialment
contra l’empresa contractada.  Per altra banda, va dir, sempre que es realitzen actuacions a la via
publica, zones verdes, a qualsevol espai de la nostra ciutat, s'intenta actuar amb al màxima cura
possible, sent innumerables les actuacions que els nostres serveis municipals realitzen a la nostra
ciutat».

A continuació, la Sra. Jiménez exposa un nou prec, en relació al camí de Ca n'Espinós, que no té
voral ni enllumenat. Tot i que hi ha un projecte de connexió en el barri en el marc del Pla Serra
de  les  Ferreres,  l'execució  d'aquesta  obra  és  incerta  per  la  manca  de  finançament  de  la
Generalitat i de les entitats locals. La situació actual provoca que a la nit, els veïns que han
d'anar  o  venir  del  barri  a  peu  ho  fan per  la  calçada que  presenta  revolts  de  poca o nul·la
visibilitat i corren el risc de ser envestits pels cotxes que passen pel camí. Aquest es un camí
veïnal i per tant l'Ajuntament és el responsable del seu manteniment. Per tot l'exposat,  el seu
grup insta al govern local a realitzar les obres i actuacions necessàries per garantir la seguretat
dels vianants, posant un enllumenat suficient i obrint un pas fora de la calçada que permeti als
vianants passar sense perill. 

Va  respondre   la  Sra.  Fernández,  qui  va  dir  textualment  que:  «restem a  l’espera  de  poder
executar el projecte de nou vial de connexió en el marc del Pla Serra de les Ferreres, que depèn
de l’execució i continuació de la Llei de Barris. La mateixa que com ha indicat abans el meu
company  Miguel  Àngel  Díaz,  la  Generalitat  vol  donar  per  tancada  sense  complir  els
compromisos  adquirits  pels  projectes  no  executats.  No  es  tracta  únicament  de  manca  de
finançament,  sinó també de manca de voluntat política per negociar nous terminis que facin
possible els compromisos adquirits. Cal recordar que qualsevol ampliació d’aquest vial, per fer
possible un pas fora de calcada pels vianants, comporta com a primer pas una expropiació de
l’espai necessari a alguns punts, tant per aquesta ampliació, com per establir algun nou traçat a
algun punt. Aquesta expropiació comporta una inversió molt elevada. S'està analitzant com es
podrà tirar endavant, abordant el projecte en fases,  i es reivindicarà de nou  a la Generalitat
l’acompliment  dels  seus  compromisos.  Esperem,  desitgem  i  entenem,  que  com  a
Gavanencs/ques, no es donarà  per amortitzada la Llei de Barris, com vol fer la Generalitat.  Es
farà front comú amb el Govern municipal per a reivindicar l’acompliment dels compromisos del
Projecte Serra de les Ferreres. Fa uns mesos, ja es va demanar que ens ajudessin a reclamar
aquest tema al Govern de la Generalitat, donat que l’actual Conseller d’Economia e Hisenda i
Vice-president de la Generalitat es el president del seu partit, entenc que tampoc han escoltat les
seves peticions. Continuarem reclamant l’acompliment d’aquestos compromisos, i esperem que
vostès i tota la resta de grups polítics ens acompanyin». 

La darrera intervenció del grup municipal d'ERC va anar a càrrec del Sr. Albert Massana relativa
al nou ús de l'edifici de la Unió de Cooperadors. Aquest prec va ser presentat conjuntament amb



el grup municipal Gavà Sí se puede. Va exposar que set entitats locals: l'Ateneu Popular, La
Màquia, el col·lectiu La mata de Jonc, el Centre d'estudis de Gavà, l'Associació d'Amics del
Museu de  Gavà,  l'Assemblea  Nacional  Catalana  de  Gavà,  la  delegació  local  d'  Omnium,  i
l'associació  Impulsamos  Gavà,  van  presentar  el  dimarts  21  de  febrer  un  manifest  en  què
reclamen que, sigui qui sigui el resultat del procés participatiu que ha de decidir l'ús concret que
s'ha de donar a l'edifici de l'antiga Unió de Cooperadors,  aquest no perdi el caràcter referencial
d'espai de memòria democràtica de la ciutat i que es mantingui obert a la ciutadania, i que es
puguin realitzar activitats relacionades amb aquest objectiu. 
Seguidament, el  Sr. Miguel  Herrera va exposar que aquest manifest, presentat el 21 de febrer
per les set entitats enumerades, arrepleguen en total prop d'un miler de conciutadans entre socis i
adherits,  per tant,  van demanar,  mitjançant  aquest  prec,  que el  govern municipal  tingués en
compte l'aportació realitzada per aquestes  set entitats locals. 

Per part de l'equip de govern va respondre el Sr. Tort, qui va dir que des de l'equip de govern
s'ha apostat per la Unió de Cooperadors en l'àmbit de l'economia, en un sentit ampli, tant de
l'economia social, economia cooperativa, economia del bé comú, i recuperar aquest valor de
cooperativisme. Aquest és el punt de partida d'aquest procés. Aquesta aposta ve motivada per
l'interès històric d'aquest edifici que va tenir els seus inicis en una cooperativa de consum. Es vol
que sigui un equipament  de referència en l'entorn metropolità, un espai obert a la ciutadania i
que  aculli  activitats  relacionades  amb  aquesta  concepció  d'economia  molt  més  lligada  a
l'economia social, la qual té la seva arrel cooperativista que entronca amb la història d'aquest
edifici. Tot i això el procés participatiu és obert a tota la ciutadania i lògicament a les entitats
signants  del  manifest.  S'escolten  totes  les  propostes  i  s'espera  que  d'aquest  procés  surti  el
reconeixement dels valors del cooperativisme, de la lluita obrera, i dels valors democràtics. 

Un cop conclòs el torn de la formació política d’ERC, va començar el corresponent al Grup
Municipal de GSSP.

En una primera intervenció el regidor d’aquest grup, Sr. Juan Carlos Bondía,  va exposar el
següent :  En la actualidad la asociación de vecinos Ausías March organiza cada 2º sábado de
mes “Gavaball”. Un baile en el colegio Jacme March para todos los vecinos y vecinas de Gavà,
en el  que acuden entre  80 y 150 personas  dependiendo del  mes.  Algunos meses  acudieron
muchas más personas, pero a consecuencia del aforo limitado que tiene la sala, no pudieron
quedarse a disfrutar del baile que organiza esta asociación. En la organización del baile,  los
vecinos y vecinas de esta asociación de Gavà, se ven obligados a transportar unas neveras y
demás material pesado desde la asociación hasta el colegio ya que no disponen de ninguna sala
anexa al baile para poder guardarlo. Teniendo que recorrer una distancia de casi 1 kilómetro.
Teniendo en cuenta que es un evento de interés por muchas personas y que se realiza todos los
meses, desde el grupo municipal Gavà, Sí se puede rogamos que se facilite una sala próxima al
lugar donde se realiza el baile, para que los vecinos y las vecinas de la Asociación Ausías March
puedan  guardar  las  neveras,  focos  y  demás  útiles  pesados  y  que  no  tengan  que  estar
transportándolos continuamente desde la asociación hasta el colegio con el riesgo que conlleva y
la gran distancia que existe.Que se notifique a todos los grupos municipales de las actuaciones
realizadas por parte del gobierno sobre este tema.

A continuació el  Sr. German Barrena, explicà el procés que van portar sobre aquest tema dient
que desde el  inicio de la organización del  baile mensual  por parte de la Asociación Ausiàs
March se evidenció que había que buscar un espacio para guardar la nevera y otros materiales
pesados que tenían. Se les indicó que podían hablar con Amics del Ball, la entidad que antes



organizaba el Baile y que continua teniendo una nevera en un almacén anexo a la sala donde se
realiza el baile ya que hay espacio para ambas entidades. La Asociación Ausias March no aceptó
esta propuesta porque creía que podía ser objeto de conflictos. Intentamos mediar entre las dos
entidades, pero no dio resultado.También se les ofreció un espacio en el Pabellón Jacme March,
que comunica con la escuela y se les dejaba un traspalé para trasportarlo. También rechazaron
esta opción. La escuela no dispone de más salas adecuadas donde dejar la nevera y por lo tanto,
lo que volveremos a intentar es que las dos entidades lleguen a un acuerdo.

Tot seguit, l'alcaldessa va passar al tercer prec, ja que el segon ja el donaven per reproduït tant
en l'exposició com la resposta ,  passant  la paraula al  Sr.  Miguel  Herrera que va exposar el
següent: Desde Gavà, Sí se puede este año, como cada año, queremos reivindicar el 8 de marzo,
día internacional de la mujer, como muestra de solidaridad, lucha y reconocimiento de la labor
que han realizado las mujeres a lo largo de la historia, y como reconocimiento también de su
lucha y de la injusticia histórica que para ellas ha supuesto la imposición de los roles y los
cánones del heteropratiarcado.  La lucha contra los abusos sociales, salariales e incluso legales
hacia las mujeres debe ser un objetivo primordial en los gobiernos y las sociedades democráticas
del  s.  XXI.  Y  aún  debemos  dar  un  paso  más  hacia  la  completa  igualdad,  eliminando
micromachismos y actitudes adquiridas como la cosificación del cuerpo de la mujer a través, por
ejemplo, de la publicidad.  Esta labor primordial en Gavà se canaliza, entre otros, a través de la
Comisión Violeta, donde vecinas y vecinos, asociaciones, AMPAS, y algunos grupos políticos
participamos con el fin de alcanzar una plena igualdad de mujeres y hombres, no solo a nivel
normativo, sino a nivel realmente social. Por eso desde nuestro grupo municipal consideramos
que una labor tan importante  debería no ser solo una comisión, sino un  Consell oficial de la
ciudad,  acogiéndonos a la posibilidad que brinda el R.O.M. actual. Es por estos motivos que
desde  Gavà,  Sí  se  puede  rogamos  que  en  virtud  del  art.  135  del  Reglamento  Orgánico
Municipal se proceda a la creación del Consell de la Dona en Gavà con la mayor brevedad
posible.

La regidora de l'equip de govern, Sra. Gemma Badía, digué: Como usted dice la participación de
las vecinas, vecinos y entidades en temas de igualdad se canaliza actualmente a través de la
Comisión Violeta.  La Comisión Violeta es un órgano informal pero que está funcionando bien.
La asistencia se está incrementando ya que es un órgano abierto, los debates son interesantes,
participan personas diversas, también hombres.  Por tanto, es una comisión que funciona y que
no nos gustaría que por formalizarla o volver a una fórmula anterior dejara de funcionar. Un
Consell siempre es más rígido, tiene un número limitado de miembros y una regulación que se
debe  tener  en  cuenta.  Como  ejemplo  le  diré  que  en  el  anterior  Consell  de  dones  estaba
restringida la participación de hombres.  Aún así,  no nos negamos a mejorar los espacios de
participación y si se considerase que volver a la fórmula de Consell es una opción de mejora, no
nos negaríamos a hacerlo.

Contestat el prec, en el quart torn d'intervencions del GSSP, és novament el  Sr. Herrera qui va
exposar  abans  de  formular  la  pregunta  el  següent:  Tal  como  hemos  expresado  en  el  Prec
solicitando la “creación del Consell de la Dona de Gavà”,  Gavà, Sí se puede reivindica el día
internacional de la mujer, como muestra de solidaridad y lucha . Una lucha, como expresábamos
anteriormente,  contra  la  imposición  de  roles  y  cánones  del  heteropratiarcado.  Unos  roles  y
cánones  que  en  ocasiones  nos  pasan  desapercibidos,  pero  que  desgraciadamente  terminan
convirtiendo el cuerpo de la mujer en un producto comercial o un mero reclamo publicitario.
Son micromachismos y actitudes casi imperceptibles, pero que demuestran nuestra negligencia a



la hora de evaluar actitudes o imágenes que nos rodean. En esta misma línea queremos expresar
nuestro asombro al comprobar los carteles que ha colocado el Circo Raluy en nuestra ciudad,
donde podemos ver a diferentes participantes de las actuaciones del circo. Nos llama la atención
la imagen de las dos mujeres que realizan la función de patinaje, y cómo se está utilizando la
imagen como reclamo publicitario. Ponemos los diferentes carteles que ha colgado el Circo, y
en especial la imagen a la que hacemos referencia. Podemos observar como el estilo de carteles,
así como el estilo de vestimenta no es igual para hombres que para mujeres. Cabe recordar que
para que una mujer realice una función artística no tendría que enseñar ni más ni menos que
cualquier hombre. Eso ería igualdad de condiciones. En el mismo momento en que un hombre
trabaja con ropa diferente al de una mujer realizando la misma función (dentro de los parámetros
normativos de seguridad), se está realizando un acto de discriminación por género. Y siempre
que se  use  eso como reclamo publicitario  se  está  realizando un acto de discriminación  por
motivos de género. Pero nuestro asombro viene al comprobar que el Ayuntamiento de Gavà
tiene algún tipo de acuerdo de colaboración con el Circo, según verificamos la información a
través de la publicación del diario El Bruguers. Esta información nos ha sorprendido aún más
teniendo en cuenta que el polémico cartel está colgado en la puerta del Ayuntamiento como
demuestra la foto, con lo cual no pueden decir que no lo han visto; pero también por el hecho de
que ya dos ciudades han pedido la retirada del cartel por considerarlo sexista, tanto la alcaldesa
de Girona como en  Cassà de la  Selva.  Es por estos motivos que desde  Gavà, Sí se puede
preguntamos  :¿Qué tipo de acuerdo tiene firmado el ayuntamiento con el Circo Raluy?¿Qué
opina  el  Ayuntamiento  del  cartel  mencionado  en  el  que  aparecen  las  dos  mujeres?  ¿Qué
acciones va a llevar a cabo respecto al asunto explicado el gobierno municipal de Gavà?

La Sra. Gemma Badía, en nom de l'equip de govern,  va respondre : Como bien saben ustedes el
CIRCO RALUY representa una institución en el mundo de la disciplina circense, con más de
100 años de historia y reconocido con el Premio Nacional del Circo. Como en años anteriores,
valoramos  positivamente  esa  actividad  en  nuestra  ciudad  dirigida  especialmente  al  público
infantil y familiar y por ello se acuerda el uso de sus instalaciones y servicios técnicos para
realizar actividades culturales y educativas como lo son: Visita de escuelas, Talleres, Cuenta
cuentos, Espectáculos de danza, etc… También hay que decir que el circo regala más de 400
invitaciones, 200 de las cuales van al banco de alimentos.  Respecto al cartel en cuestión, bien es
cierto que podemos reconocer que alguno de los carteles que se utilizan para promocionar el
espectáculo son manifiestamente mejorables. Aunque también debe decirse que ustedes hacen
referencia a unos carteles utilizados en Girona sobre los que se solicitó su retirada, pero que
éstos no son los mismo que se utilizan en nuestra ciudad, que dicho de paso, son los que también
se han utilizado recientemente en Barcelona. Dicho esto y con el ánimo de ser constructivos, se
ha solicitado al circo que se plantee la retirada del mismo.

Per  acabar  el  torn  de  precs  i  preguntes  de  GSSP,  també  el  Sr.  Herrera  va  exposar  --com
antecedents  de  la  pregunta  que  desprès  faria--  que  en  2015  Gavà,  Sí  se  puede obtuvo  2
concejales en el Ayuntamiento de Gavà. Ya en 2015 nuestro grupo les solicitó que se modificara
y actualizara el Reglamento Orgánico Municipal,  el  cual tiene casi 15 años en su haber; un
Reglamento  que  da  claras  muestras  de  estar  desfasado,  que  no  fomenta  la  participación
ciudadana, que no recoge el derecho a réplica de la oposición, etc. El gobierno municipal se
comprometió a la modificación del R.O.M. pero estamos ya en el 2017 y todavía no tenemos la
modificación  del  ordenamiento.  Ni  siquiera  ha  habido  una  reunión  para  explicarnos  a  los
partidos  que  estamos  en  la  oposición  cómo  está  avanzando  el  proceso,  en  qué  estado  se
encuentra, y cuándo finalizará. Nuestro grupo municipal les vuelve a pedir, como ya hizo con
anterioridad, que modifiquen el ROM, y que entre otras cosas permitan a la población tener voz



en los plenos y en general que el reglamento sea más abierto y democrático.  Así pues, y ante las
dudas que se nos plantean desde Gavà, Sí se puede preguntamos: ¿En qué mes se presentará la
modificación del ROM para su aprobación en el pleno?

Contestà a aquesta pregunta el Sr. Jordi Tort informant que este ROM vigente se aprobó por 20,
21 concejales y si bien es cierto que ustedes han llegado en el 2015 así como muchos de los que
formamos parte del equipo de gobierno,  la democracia y la participación ya existían antes de
que nosotros llegaramos al ayuntamiento. También decir que el ROM marca  las normas de
como  va  a  funcionar  la  estructura  institucional  mpal  ,  no  fomenta  la  participación.  La
participación la fomenta el gobierno  y este gobierno, tal como decia la regidora d'Igualtat, tiene
sobrada  solvencia  en  demostrar  que  hacemos  procesos  participativos.  Tenemos  procesos
abiertos, como el último que hemos hablado de la Unió de Cooperadors, pero tenemos otros que
han sido referentes como Junts Fem Barri,  el Made in Gavà , los programas  de regidoria des de
barris,  l'Alcaldessa  als  barris,  o  el  proceso  participativo  del  Plan  de  Actuación  Municipal  .
También, es incierto lo que Ud. dice, yo le recuerdo que la Alcaldesa  les dijo hace unos días,
que  en  las  próximas  semanas  se  les  presentará  a  los  diferentes  grupos  una  propuesta  del
Reglamento  Orgánico  para  ser  debatida  entre  estos  y  que  se  presentará  en  el  Pleno  en  el
momento que esta propuesta tenga la mayoría suficiente  para ser aprobada 

Finalment,  li va correspondre fer ús de la paraula al Grup Municipal del PP.  En una primera
intervenció la  regidora  d’aquest  grup   Sra.  Mónica Parés,   va  exposar  el  següent  prec:   El
proppassat  1  de  febrer,  l'Ajuntament  de  Gavà  es  va  adherir  a  la  plataforma  digital
Decidim.Barcelona juntament amb altres municipis. Aquesta plataforma és la que fins ara existia
a Barcelona com a eina de participació ciutadana. A Gavà, s'estrenarà amb el procés participatiu
que busca donar l'ús a l'edifici de la Unió de Cooperadors.  Es per tot l’exposat, que el Grup
Municipal Popular presenta el següent prec: Que se'ns presenti el contingut d'aquest acord per tal
de  conèixer  la  seva  vigència,  drets  i  obligacions  de  cada  una  de  les  parts,  cost  anual  per
l'Ajuntament  de Gavà, seguiment,  processos participatius en els  que s'utilitzarà així com els
criteris tinguts en compte per adherir-se a l'esmentada plataforma digital. 

Sobre aquest prec el Sr. Jordi Tort digué que es facilitarà una còpia del conveni en els propers
dies. També explicar que l'Ajuntament juntament amb altres ajuntaments de la província s'ha
adherit a aquest protocol de col·laboració amb l'Ajuntament de Barcelona i al Consorci Local
Red d'Impuls a la plataforma Decidim. Aquest acord té una vigència de 2 anys amb possibilitat
d'una única pròrroga per 2 anys més. Pel que fa als drets i obligacions, l'Ajuntament de Gavà es
compromet a acceptar codi de garanties democràtiques i   col·laboració oberta que es preveu, i
dur a terme el corresponent procés de contractació per adjudicar a una empresa les tasques de
manteniment  i  implantació  de  la  plataforma  als  sistemes  municipals.  Com  Ajuntament  es
comprometem a participar activament dins del grup de treball que s'ha creat amb els diferents
ajuntaments,   per millorar la plataforma.  Per a la seva part,  Localret es compromet  a donar
suport als ajuntaments sol·licitants en la implementació de la plataforma i oferir assessorament
tècnic en el desplegament dels processos participatius, fer el seguiment i vetllar pel compliment
del  codi  de  garanties  democràtiques  i  col·laboració  oberta.  També  es  comprometen  a  la
coordinació  de  la  gestió  d'incidències  tècniques  a  la  plataforma  així  com  informar  a
l'Ajuntament  de  qualsevol  incidència  substancial  amb  el  codi  informàtic  i  coordinar  la
planificació  de  millores  a  la  plataforma  i  finalment,  seran  els  encarregats  d'impulsar  la
coordinació  del  grup  de  treball  que  esmentàvem  anteriorment.  L'adhesió  al  conveni  no  té
implicació econòmica per part de l'Ajuntament. Tanmateix, s'ha contractat la implantació de la
plataforma  a  una  empresa  externa,  és  la  implantació  en  l'estructura  informàtica  del   nostre



municipi per un valor de 3.550 euros. Des de l'Ajuntament es començarà a utilitzar la plataforma
de procés participatiu per definir el pla d'usos i de gestió de l'edifici Unió de Cooperadors i més
endavant, es preveu utilitzar-la en altres processos participatius com  per exemple  Junts Fem
Barri . Finalment, pel que fa als criteris que s'han tingut en compte a l'hora d'adherir-se a la
plataforma han estat principalment dos , per una banda, el fet que la plataforma es basa en un
software lliure que ens permet no dependre constantment de les millores i dels recursos de les
empreses  desenvolupadores i   d'altra banda,  s'ha de valorar positivament  la transferència de
coneixement entre  administracions que ens  proporcionarà el fet de formar part del grup de
treball  de la comunitat. Jo crec que hem d'estar satisfets de formar part d'aquesta xarxa, som el
municipi més petit de tots els que l'integren i en canvi, som un referent en participació ciutadana
i per això, és un dels motius pels quals ens han convidat a participar en aquesta xarxa. 

Contestat el prec, la mateixa regidora del grup municipal del PP va passar a formular un segon
en el que va dir que alguns equipaments municipals compten amb màquines expenedores de
begudes gasoses i productes ensucrats i pastisseria. Actualment, és possible l’adquisició d’altres
productes més saludables per aquest mateix sistema de màquines expenedores.  Des del Govern
Municipal s’hauria de fomentar el menjar sa entre la població, doncs invertir en salut, es també
una inversió en futur. Des del Grup Municipal Popular recuperem un Prec de març de 2012. Es
per  tot  l’exposat,  que  el  Grup Municipal  Popular  presenta  el  següent  prec:  Que  el  Govern
Municipal estudiï la progressiva instal·lació de màquines expenedores de productes com  fruita,
sucs i productes làctics, a tots els  centres públics de titularitat municipal per tal de promoure
hàbits  alimentaris  saludables,  atenent  que  s’inicia  el  tràmit  per  a  la  instal·lació,  gestió  i
explotació del servei de begudes fredes, begudes calentes i aliments sòlids, mitjançant màquines
expenedores  adequades  als  diferents  edificis  municipals  que  actualment  ja  comptem  amb
sistema de màquines expenedores de begudes i aliments. 

En relació a aquest prec,  el Sr. Miquel Àngel Diaz de l'equip de govern, va reconèixer que «és
una bona iniciativa a la que  ens mostrem favorables. La licitació actual de les màquines que
estan als equipaments de la ciutat finalitza al 2022 però mirarem d’introduir la seva demanda en
la mesura en que el contracte ens ho permeti.  Si bé actualment ja ajustem una mica els aliments
i begudes en funció del tipus d´activitat i col·lectius dels equipaments, els gustos i usos varien
amb el temps i ara és cert que hi ha cada cop més persones que voldrien disposar d´aliments més
saludables. Per tant, ho tindrem en compte».

Novament intervé la Sra. Mónica Parés Centeno exposant que en el Plenari del mes de setembre
vàrem aprovar una modificació de crèdit de 15.000 euros que aniria destinada a la il·luminació
de l’Home del Mil·lenni. El Grup Municipal Popular va proposar que aquest monument de la
ciutat  s'il·luminés  també  durant  dades  emblemàtiques  o  la  celebració  de  dies  declarats
internacionalment o mundial  a una causa.  Aquesta proposta es va tenir en compte durant  la
celebració dels actes del 25 de novembre però d'enllà, s'ha celebrat altres dies destacats i aquest
mateix mes, el Dia Internacional del Càncer i el Dia del Càncer Infantil durant els quals  no hem
vist l'Home del Mil·lenni amb els colors característics d'aquests dies.  Es per tot l’exposat, que el
Grup Municipal Popular presenta el següent prec: Que el Govern Municipal detalli en quines
dates il·luminarà l'Home del Mil·lenni tot coincidint amb la celebració de dies declarats a una
causa  internacionalment  o  mundial  i  quina  la  difusió  d'aquesta  com  a  una  acció  més  de
conscienciació de la ciutadania. 



El Sr. Jordi Tort va respondre aquest prec dient que la línia del grup municipal del PP va en
consonància amb la del govern municipal. D'una banda per posar de relleu una escultura i un
espai emblemàtic i singular, i d'altra banda per donar-li un significat especial, i en aquest sentit
l'ésser  del  Mil·lenni  va  tenir  una  imatge  i  una  presencia  especial  quan  es  va  estrenar  la
il·luminació, fa tot just tres mesos, coincidint amb les festes de Sant Nicasi i Nadal, i amb un
punt  inicial  que va ser    el  dia  mundial  contra  la  violència  masclista.  Des d'aleshores  s'ha
il·luminat amb motiu del dia mundial de la SIDA i està previst fer il·luminacions específiques
amb motiu d'altres efemèrides, commemoracions o activitats. En aquest sentit,es farà com vostè
planteja, una programació detallada. 

Seguidament, va formular la primera pregunta del grup del Partit Popular el Sr. Llobet, i va dir
que  durant  les  darreres  setmanes,  alguns  carrers  de  Gavamar  no  compta  amb  el  servei
d'enllumenat perjudicant a la qualitat de vida dels veïns i veïnes així com incrementant la seva
inseguretat.  Es per tot l’exposat, que el Grup Municipal Popular presenta la següent  pregunta:
Quines han estat les gestiones realitzades pel Govern Municipal per tal de restablir el servei
d'enllumenat públic als carres de Gavamar afectats per la manca de llum (Cadaqués, Blanes,
Tallinaires…) i quan es preveu recuperar?

Va respondre la Sra. Fernández, que va dir que «Els nostres serveis tècnics ens han informat que
els passats dies 16 i 17 de febrer, es van produir dos incidents temporals i no continuats, als
carrers  Cadaqués,  Blanes,  Tellinaires,   provocats  pel  funcionament  defectuós  d’uns  equips
electrònics de encesa. El mateix dia van quedar resolts aquests incidents, reprenent-se el servei
en escasses hores amb tota normalitat.»

La darrera pregunta del grup municipal PP  la va formular novament el Sr.  Llobet exposant el
següent: Atesa la campanya de civisme impulsada pel Govern Municipal, especialment adreçada
als conductors de bicicletes, monopatins, skates i altres...el Grup Municipal Popular presenta la
següent pregunta: Quina valoració fa el Govern Municipal de la campanya de civisme adreçada
a  millorar  la  convivència  entre  vianants  i  conductors  de  bicicletes,  monopatins,  skates...?
Quantes  infraccions s'han detectat  des  de l'inici  d'aquesta  campanya?  Quants  sancions s'han
impostat i quina la quantia recaptada? Quins canvis s'han previst per els propers mesos atenent
que estan apareixen altres mitjans de transport unipersonal com el monocicle elèctric? 

Va contestar per l'equip de govern el Sr. Antoni Rafanell, qui textualment va dir: En relació amb
la pregunta formulada pel senyor Josep Llobet Navarro, regidor del Grup Municipal del Partit
Popular, de 20 de febrer de 2017 i amb registre d’entrada 4470, en la que es formulen diverses
preguntes relacionades en una campanya de civisme i atenent l'informe emès per l'Inspector cap
de la Policia Municipal ,  us comuniquem el següent:
«Primer.-  La  campanya  adreçada  a  millorar  la  convivència  entre  vianants  i  les  persones
conductores de bicicletes, monopatins i similars ha tingut com a principal objectiu informar i
sensibilitzar els usuaris d'aquests vehicles sobre la necessitat de dur a terme una conducció dels
mateixos amb respecte a la resta d'usuaris de les vies i espais públics, especialment els i les
vianants. Els efectius de la Policia Municipal han realitzat punts estàtics en diverses zones del
municipi, especialment en les zones de vianants, on han anat informant els usuaris d'aquests
vehicles sobre les normes que regulen el seu ús i la convivència.
Segon.- Atès el caràcter informatiu de la campanya no s'han iniciat expedients sancionadors sinó
que s'han primat les accions de sensibilització.
Tercer.- Així com existeix regulació sobre l'ús de les bicicletes, els monopatins, patins i similars
-tant  al  Reglament  General  de  Circulació  com  a  les  diferents  ordenances  municipals  de



circulació-, els patins a motor i enginys similars actualment no disposen de regulació pel que fa
al seu ús, més enllà de les normes generals de convivència.

Seria,  doncs  desitjable  una  modificació  del  Reglament  General  de  Circulació,  per  part  de
l'administració  supramunicipal  corresponent,  per  tal  de,  aleshores  contemplar  la  regulació
d'aquest tipus d'enginy i poder adaptar les ordenances municipals de circulació, en base al criteri
general establert al Reglament, a les especificats dels municipis.    El govern municipal des de
l'àmbit de Comerç, Civisme i Promoció de la Ciutat seguirem portant a terme campanyes d'acció
de civisme per tal de fer de la nostra ciutat una  Gavà més cívica i més pedagògica 

DECLARACIONS POLÍTIQUES

1  -  DECLARACIÓ  POLÍTICA  PRESENTADA  PEL  GRUP  MUNICIPAL  GSSP  DE
SUPORT A LES PERSONES AFECTADES PER LES CLÀUSULES SÒL

Las  llamadas  “cláusulas  suelo”  son  un  ejemplo  claro de  opacidad y de  abuso  del  mercado
financiero dentro de los contratos hipotecarios. Estas cláusulas han sido denunciadas en muchas
ocasiones  por  activistas,  movimientos  sociales  y  asociaciones  de  consumidores,  dado  que
imponen un índice mínimo para el pago de intereses relacionados con el crédito hipotecario, de
forma que si el índice de referencia baja por debajo de un determinado nivel, la persona afectada
no puede disfrutar de esta reducción de los intereses.

A pesar de que, desgraciadamente, aplicar esta cláusula es legal, no lo es incluirla en un crédito
hipotecario sin informar debidamente a las personas que lo solicitan. Así lo declaró el juzgado
mercantil número 11 de Madrid que, el día 7 de abril de 2016, después de un largo proceso
judicial, falló a favor de ADICAE en la macrodemanda colectiva impuesta para eliminar esta
cláusula abusiva por falta de transparencia. La sentencia obliga a 101 entidades (42 después de
la reestructuración bancaria) a eliminar la cláusula suelo y a reembolsar su importe desde el 9 de
mayo de 2013, no desde el inicio de la hipoteca. Así mismo, la Comisión Europea también puso
de manifiesto las irregularidades relacionadas con esta cláusula y amenazó con imponer multas
al gobierno del Estado español si no hace efectivo el cumplimiento de la sentencia.
 
Ante esta situación, se presenta un recurso para mejorar la sentencia y conseguir el reembolso
total  de  los  importes  de  la  cláusula  suelo.  Este  recurso  provoca  una  división  de  opiniones
jurídicas y de los diferentes actores implicados, que instan a resolver la situación al Tribunal de
Justicia  de la  Unión Europea.  A favor  de la devolución parcial  encontramos  los  bancos,  el
abogado general de la Unión Europea y el Gobierno español, y a favor de la devolución total, la
Comisión Europea, las personas afectadas y las asociaciones de consumidores.

Como consecuencia de esta sentencia, muchas entidades financieras han iniciado una campaña
para convencer sus clientes de firmar nuevos acuerdos basados en la eliminación de la cláusula
suelo a cambio de modificaciones en los tipos de interés o de nuevas cláusulas contrarias a los
intereses  de  las  personas  afectadas.  Esto sin  ningún tipo de intervención en  defensa  de  las
personas afectadas por parte de las autoridades institucionales o de las agencias públicas de
consumo.

Finalmente, el 21 de diciembre de 2016, el Tribunal de Justicia de la Unión Europea (TJUE) ha
fallado a favor de las personas afectadas, declarando la devolución íntegra de las cláusulas suelo



desde  el  inicio  del  contrato  hipotecario.  El  TJUE  las  considera  abusivas,  puesto  que  los
consumidores no habían sido adecuadamente informados sobre la carga económica y jurídica
que los imponían estas cláusulas y recuerda que, según la Directiva 93/13 / CEE, del Consejo, de
5  de  abril,  las  cláusulas  abusivas  no  podrán  vincular  al  consumidor,  en  las  condiciones
estipuladas por los Derechos de los Estados miembros, siendo estos los obligados a prever los
medios porque cese el uso de estas cláusulas.
 
Atendida la resolución del TJUE de retroactividad total de la cláusula suelo, estimada en 4.000
millones de euros según el Banco de España, el gobierno español, con la complicidad del PSOE
y Ciudadanos, ha publicado en el BOE con fecha 21/01/2017 el Real Decreto-ley 1/2017, de 20
de enero, de medidas urgentes de protección de consumidores en materia de cláusulas suelo, que
regula  el  proceso  extrajudicial  para  resolver  las  reclamaciones  de  las  personas  afectadas.  

Este  decreto,  el  contenido  del  cual  parece  redactado  por  los  servicios  jurídicos  del  AEB,
demuestra una vez más que Rajoy y el resto de fuerzas que lo acompañan continúan del lado de
las entidades financieras y no de la gente estafada por éstas. No sólo no hay ninguna medida
sancionadora  contra  las  entidades  bancarias  sino  que  además  se  las  otorga  el  poder  de
negociación con los particulares a los cuales engañaron. Para acabarlo de adobar, paralelamente
deja abierta la puerta a la posibilidad que los bancos no contesten las peticiones o rechacen las
que consideran inadecuadas sin ofrecer ninguna valoración económica a los clientes. El criterio
dependerá de si la propia banca considera, o no, que la cláusula aplicada era, o no, transparente.
A pesar de que el consumidor tendrá abierta la posibilidad de acudir a la Justicia una vez el
procedimiento haya concluido (un plazo máximo de 3 meses desde su inicio), sacado de que la
sentencia sea más favorable para los afectados que la oferta inicialmente recibida, estos tendrán
que hacerse cargo de las costas procesales. O lo que viene siendo el mismo, un auténtico lío, y
sobre todo, una enorme injusticia.

En este contexto, se hace más necesario que nunca el asesoramiento de las oficinas municipales
de atención al consumidor. Se hace imprescindible la posibilidad de obtener un asesoramiento
de  primera  acogida  con  carácter  objetivo,  gratuito  y  universal,  no  sólo  para  identificar
correctamente cada casuística e indicar las pasas a seguir, sino para asegurar un acceso universal
y equitativo.

Para evitar posibles abusos o malas praxis por parte de asesorías privadas que puedan encontrar
en la debilidad de las personas reclamantes y la confusión de los mecanismos una oportunidad
de lucro,  toma mucho sentido esta primera acogida a los servicios municipales.  Es también
importante  poder  garantizar  la  defensa  jurídica  de  aquellas  personas  y/o  colectivos  más
vulnerables  que  no  pueden acceder  a  los  honorarios  previos  necesarios  para  interponer  sus
demandas civiles cuando las entidades no lo atiendan de oficio. En los casos que se trate de
personas afectadas por el impago de su crédito hipotecario, pueden ser asumidos por las oficinas
de intermediación de deudas en la vivienda o las oficinas municipales de la vivienda.

Hace falta que las instituciones doten de herramientas a las personas que más están sufriendo
esta  crisis  económica  capitalista  neoliberal.  Hay  una  emergencia  habitacional  grave  y  no
podemos  permitir  que algunos hagan negocio y abusen de un derecho humano fundamental
cómo es el derecho a la vivienda.

Por todo esto, Gavà, Sí se puede propone al Pleno del Ayuntamiento de Gavà la adopción de los
siguientes: 



ACORDS

Primero.- Mostrar  el  rechazo  del  pleno  del  Ayuntamiento  al  procedimiento  extrajudicial
pactado entre el PP, el PSOE y Ciudadanos, tal cual está planteado en estos momentos, que
mantiene una posición subordinada de las personas afectadas hacia las entidades financieras, e
instar al gobierno español a que lo modifique y defienda los intereses de las personas estafadas.
Segundo.- Solicitar al Banco de España el reconocimiento de sus fallos al no regular y vigilar
correctamente respecto a las cláusulas suelo y demás cláusulas y condiciones abusivas, así como
la aplicación inmediata de sus competencias en materia de supervisión de las actividades de las
entidades  financieras,  para  asegurar  la  correcta  gestión  de  la  devolución  de  los  importes
generados por las cláusulas suelo, así como de la supervisión activa y permanente para evitar
que se repitan vulneraciones de derechos a futuro.

Tercero.-  Instar  a la Agencia Catalana de Consumo y a la Agencia Española de Consumo,
Seguridad  Alimentaria  y  Nutrición  a  proporcionar  todos  los  medios  de  apoyo  técnicos  y
jurídicos necesarios para defender los derechos de las personas afectadas por la cláusula suelo.
Incluyendo, si se tercia, la creación de equipos y oficinas de atención específicas . 

Cuarto.- Instar a las administraciones públicas a ofrecer servicios gratuitos de primera acogida
para  garantizar  un  asesoramiento  objetivo  y  equitativo  en  defensa  de  los  derechos  de  las
personas afectadas por las cláusulas suelo, sobre los créditos contratados en base al Índice de
Referencia de Préstamos Hipotecarios (IRPH), así como sobre el resto de cláusulas abusivas
(gastos  inherentes  a  la  constitución,  cancelación,  subrogación,  etc,  o  comisiones  por
amortización anticipada, entre otros). Este asesoramiento tendrá que incluir el acompañamiento
en los afectados en las negociaciones con las entidades financieras durante todo el proceso, para
dotarlos de las máximas garantías.

Quinto.- Instar al Gobierno de la Generalitat a poner en marcha una campaña institucional de
todos los medios para hacer llegar a todas las personas información sobre el procedimiento de
reclamación de las cláusulas suelo, dado que el decreto del PP-PSOE-CS abre la posibilidad de
que los bancos den por cumplido el requisito de información con una simple comunicación a su
web . 

Sexto.-  Instar  al  Gobierno  de  la  Generalitat  a  que  proponga  la  firma  de  un  acuerdo  de
colaboración para la defensa jurídica de las personas afectadas con el Colegio de Abogados.

Séptimo.- Instar a las administraciones públicas a facilitar espacios de trabajo y apoyo técnico a
las entidades locales autogestionadas que apoyen de forma gratuita a las personas afectadas por
las cláusulas suelo. 

Octavo.- Instar  al  Gobierno  de  la  Generalitat  y  al  Gobierno  del  Estado  español  a  abrir
respectivas comisiones de investigación para realizar un estudio serio que determine el impacto
de  la  aplicación de cláusulas  ilícitas  como la  cláusula  suelo,  en  concreto,  y  otras  cláusulas
relacionadas con la actividad de las entidades financieras.

Noveno.-  Instar al Gobierno de España a decretar exentos de tributación fiscal aquellas cuantías
recibidas  por  una  persona  al  tratarse  de  importes  percibidos  por  abusos  bancarios  y  demás
cláusulas abusivas.



La Declaració política va ser aprovada per quinze (15) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 GSSP i 2
CiU),  dos  (2)  en contra  (2 PP),  i  quatre  (4)  abstencions (4 C’s,),  donant-se  per  tant  el  vot
favorable  de  la  majoria  simple  (més  vots  afirmatius  que  negatius)  dels  membres  de  la
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general,
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei
municipal i de règim local de Catalunya.

Un cop realitzada  la lectura de la Declaració Política per part del Sr. Miquel Herrera, de GSSP,
intervé  el  Sr.  Ramon  Castellano,  del  grup  municipal  de  CiU,  que  reitera  que  el  seu  grup
municipal, tot respectant les declaracions polítiques, lamenta que, com en aquest cas, s'usin de
forma partidista i electoralista en un tema que afecta, preocupa i ha fet mal a moltes famílies.
També vol fer públic que no disposa de l'última versió del text que han estat modificant fins
l'últim moment,  encara que amb el  fons de la qüestió estan d'acord i  no han variat  aquesta
posició,  per això la valoraran de la mateixa forma.  Afegeix que el  seu grup municipal  està
d'acord amb sol·licitar al Banc d'España l'aplicació de les seves competències de supervisió de
les entitats financeres per assegurar la  correcta gestió de la devolució dels imports i per evitar
repeticions; així com amb instar a les agències Catalana i Española de Consum a proporcionar
mitjans  tècnics  i  jurídics  per  defensar  els  drets  de  les  persones  afectades;  amb  instar  a
l'Ajuntament a facilitar espais de treball i suport a les entitats locals que donin suport de forma
gratuïta a les persones afectades  i reforçar els serveis municipals de defensa del consumidor; i
amb  instar  al  Govern  de  la  Generalitat  i  a  l'espanyol  a  obrir  comissions  d'investigació  per
estudiar l'impacte de l'aplicació de les clàusules il·lícites. Per tot això, el grup municipal de CiU
donarà suport a la declaració i votarà a favor.

A continuació, pel grup municipal del PP, intervé la Sra. Mònica Parés, que textualment diu:
«El  Grupo  Municipal  Popular  no  irá  en  contra  de  un  pacto  alcanzado  por  la  mayoría  del
Congreso de los Diputados, un pacto al que ustedes no han querido unirse. Porque los partidos
políticos responsables intentan llegar a acuerdos cuando de lo que se trata es de buscar la mejor
solución no sólo para los colectivos vulnerables sino para todos los españoles que en su día se
fiaron de las condiciones que sus bancos ofrecían. Y lo hacen ahora con las cláusulas suelo y
otras condiciones hipotecarias consideradas abusivas no sólo por los tribunales de nuestro país
sino también en Europa. Desde los ayuntamientos se ofrecen las asesorías que ustedes piden y
además, Gavà ya lo hace y no podemos ir diciendo a los demás qué deben hacer. No apoyaremos
su declaración política y seguiremos confiando en que los que llegan a acuerdos allá donde
existe la competencia, lo hacen con conocimiento de causa y con conocimiento de los hechos
teniendo como objetivo facilitar a los afectados  la reclamación de sus derechos».

Pel grup municipal d'ERC intervé el Sr. Andreu Pérez que manifesta que no entrarà en un debat
tècnic  sinó  ètic,  que  l'última  responsabilitat  li  correspon  al  Banco  de  España,  i  que  cal
reestructurar tot el sistema bancari.

Desprès  intervé  el  Sr.  Miguel  Àngel  Ibáñez,  de  C's,   per  manifestar,  en  primer  lloc,  el
recolzament inequívoc del  seu partit  a les persones afectades per qualsevol tipus d'abús. En
relació a la a la moció considera  que s'ha allargat una mica, que es parla de complicitat de
diversos partits polítics, entre ells el seu, i que diu que no comparteixen, com quan diu que
sembla redactat pel Serveis Jurídics de l'associació Espanyola de la Banca, parla que s'atorga el
poder de negociació amb els particulars als bancs, però ja ho tenen, els bancs, els particulars i els
partits polítics, s'exerceixen o no, però ja ho tenen, desprès de dir que és absolutament nefast



l'acord a que s'ha arribat, es reconeix que si no  s'aprova un acord en tres meses es pot anar a la
via judicial,  cosa que es pot  fer des del  principi o després de l'acord. Creu que val  la pena
recordar  que hi  ha  una entitat  bancària  que ja  ha retornat   centenars  de milions  d'euros  de
clàusules sòl de manera pròpia, es a dir, aquesta entitat bancaria a arribat a acords perfectament
quantificables amb nombrosos clients, per tant es tracta d'un camí que si es vol s'utilitza, i si no,
no, però no lo jutgem i tanquem abans d'hora. Afegeix que a la part expositiva es diu que per
evitar abús o males praxis per part d'assessories privades, té la sensació que de tant en tant s'està
demonitzant  tot el  que sigui privat,  no se sap si  es pressuposa que tots estant  esperant com
«buitres», segur que hi ha, però en aquest àmbit hi ha de tot. En relació als acords, comparteix
plenament els punts segons i setè ja que dóna suport a tot aquest col·lectiu; però els punts 3, 4, i
6 són absolutament redundants, estem demanant que l'Agència Catalana de Consum, l'Agència
Espanyola de Consum,  a l'Agencia de Seguridad Alimentaria, a les Administracions Públiques,
és a dir, estem demanat a tots que ajudin i facin, cal buscar una mica d'eficàcia, tenim un seguit
d'organismes que s'encarreguen de determinades qüestions, i són els que s'han de encarregar. Per
això insisteix,  amb els punts segon i setè estan totalment d'acords, hi ha que sol·licitar al Banco
d'España cal que reconegui tot el que ha fet malament en la seva deficient regulació,  que te que
supervisar, com se li demana des del Tribunal Europeu, la devolució d'aquestes clàusules sòl en
temps, forma i condicions, i també que les Administracions Públiques facilitin espais de treball i
suport tècnics a entitats locals autogestionades, estan totalment d'acord. Afegeix que en l'altre no
estan d'acord,  i  comenta  que han passat  unes coses curioses,  la  resolució original  estava en
castellà i ara en català, ha passat de cinc punts a onze, i a més ha passat de ser una declaració
apolítica on es feia incidència en solucionar un problema, a posar en la picota a tres partits un
dels quals és C's. Considera que s'ha polititzat un tema molt seriós, estem parlant de gent que li
han pogut treure la vivenda per no poder pagar una hipoteca, una declaració que tindria que
buscar una solució, s'ha volgut condemnar  a tres partits, per una acció política de «acoso y
derribo» quant s'han afegit totes aquestes parts respecte a la declaració original, el que té que ser
una declaració política d'un tema molt fonamental de recolzar a la gent, no s'ha buscat el consens
i la majoria per a que el plenari pugues recolzar de manera convincent a tots el perjudicats, sinó
que s'ha buscat la fotografia de demonitzar determinats partits per buscar solucions i dir que els
únics defensant a la gent amb problemes són nosaltres, i això no és correcte, per tant, lamentant-
ho molt, no poden votar a favor. 

Per part del grup municipal del PSC, intervé el Sr. Miquel-Àngel Díaz, que manifesta que, com
socialistes estan a favor de defensar els drets dels ciutadans i ciutadanes en un tema molt delicat,
en el  que ha funcionat l'Estat de Dret,   amb les seves imperfeccions però han funcionat les
institucions europees, espanyoles i catalanes, i s'ha tingut l'empar de la divisió de poders i de la
democràcia.  Considera   es  tracta  d'una  victòria  dels  drets  de  la  ciutadania  emparats  per  la
Constitució, l'Estatut d'Autonomia i la normativa europees, que hi ha hagut males praxis i que
els  Tribunals  han  fet  justícia  i  s'han  posat  a  favor  dels  drets  de  les  persones.  Afegeix  que
l'Ajuntament, com no podia ser d'altra manera, ha activat serveis d'informació i assessorament
per a que els afectats tinguin una veu neutra sobre els seus drets, i ha fet un pas endavant, en el
sentit  que  a  partir  del  mes  de  març,  tots  els  veïns  i  veïnes  que  tinguin  dubtes,  tindran  a
l'ajuntament  un  servei  jurídic  especialitzat.  També  vol  dir  que  han  trobat  que  quan  es  fan
modificacions importants en una declaració política, es important consensuar-les, acordar-les o
parlar-les abans; si es passa d'un contingut molt específic a un altre en que estas enviant senyals
a partits polítiques per al final posicionar-se com el que té la veritat de les coses, per això,
insisteix, si hi ha canvis substancials sobre el text, s'ha de comentar, més allà d'enviar-lo via e-
mail. Finalitza dient que com responsables davant de la ciutadania han de donar suport a totes
les iniciatives en la seva defensa, però comparteix el que ha dit el representant de C's i de CiU,
en  temes  d'estat,  que  afectant  a  la  ciutadania  de  Gavà,  abans  de  enviar  modificacions



substancials cal parlar-les.  Per responsabilitat el seu vot serà favorable, tot que hi ha part del
text  que no compateixen,  ja  que són de clar  contingut  partidista,  i  que el  seu grup,  en una
situació com aquesta, hagués retirat la proposta per treballar-la amb la resta de grups.

Finalitza el punt amb una nova intervenció del ponent, Sr. Miquel Herrera, de GSSP, que dona
gràcies  als  grups  que  donaran  suport  a  la  Declaració,  i  afegeix  que  va  enviar  ahir  les
modificacions a tots els portaveus. Continua dient, en relació al que ha dit el Sr. Castellano, que
les declaracions polítiques  no poden parlar  de temes  locals,  i  que s'alegra que l'Ajuntament
estigui  donat  passos en aquest  sentit,  però no ha parlat  de l'Ajuntament  de Gavà,  sinó amb
caràcter general, cosa que fa extensiva a la Sra. Parés. Afegeix que el seu grup municipal no va
ser consultat en el pacte PP, PSOE, C's, i per tant no li poden dir que no s'ha adherit, són una
agrupació municipal. Respecte a la intervenció del portaveu de Ciutadans diu que és una pena
que no veien la situació d'avantatge dels Bancs en relació als particulars, si C's ha signat aquest
pacte, li sembla perfecte, però és un tema molt seriós i li sorprèn que hi hagin signat amb el PP,
però no esperaven  el vot favorable de la dreta. Al Sr. Diaz li diu que sent molt que no hagi
pogut rebre la modificació en temps i en la forma adient, però que un cop plantejada no obliguen
a ningú a votar a favor.

2 - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL  SOCIALISTA
I  EL  GRUP  MUNICIPAL  CIUTADANS     DEMANANT   L'INICI  URGENT  DELS
PROCESSOS  DE  CONCERTACIÓ  TERRITORIAL  AMB  ELS  MUNICIPIS  EN
MATÈRIA D'OCUPACIÓ

L'atur  és  el  principal  problema de la  nostra  societat,  com recullen les  enquestes  del  Centre
d'Estudis d'Opinió (CEO). La crisi econòmica ha tingut un impacte molt dur sobre l'ocupació i
l'any 2008,  en poc més  de 12 mesos,  l'atur  es  va  incrementar  en un  49 %.  La taxa  d'atur
registrada va arribar al seu màxim l'any 2013, i encara se situa en el 14,8%, lluny de les xifres
anteriors al 2008.

La fallida del sector immobiliari va afectar molt especialment a les feines poc qualificades, el
que  dificulta  la  reinserció  laboral  de  les  persones  provinents  de  la  construcció.  Aquestes
dificultats expliquen el percentatge d'atur de molt llarga durada d'un  2,4 % i que afecta molt
especialment a les persones majors de 45 anys i amb menys formació.

La  Generalitat  exerceix les  competències  referents  a  les  polítiques  d'ocupació  per  mitjà  del
Servei  d'Ocupació  de  Catalunya  (Llei  17/2002)  i,  d'acord  amb  l'art.14  de  la  Llei  13/2015
d'ordenació  del  sistema  d'ocupació  i  del  Servei  Públic  d'Ocupació  de  Catalunya,  les
administracions locals també formen part del Sistema d'Ocupació.

El  SOC és  l'organisme  intermedi  del  Fons  Social  Europeu a  Catalunya,  el  principal  recurs
disponible per promoure l'increment dels nivells d'ocupació i la qualitat de l'ocupació. El SOC és
el  responsable  de  la  gestió  i  l'execució  d'aquests  FSE per  al  període  2014-2020  dins  dels
objectius marcats per l'Estratègica Europa 2020. Per la seva part, els ajuntaments són els agents
que desenvolupen en el territori bona part dels programes del SOC.

Amb la crisi i l'augment de l'atur, els ajuntaments i els serveis locals d'ocupació han fet un esforç
suplementari  per  atendre  tota  la  demanda,  amb  la  dificultat  afegida  de  la  contenció
pressupostària  i  de  les  plantilles  imposades  per  les  polítiques  d'austeritat.  Els  programes
d'ocupació  subvencionats  a  través  del  SOC,  que  combinen  accions  com  la  informació,



l'orientació, la formació, la cerca de treball, les pràctiques a empreses, la tutoria i el seguiment es
convoquen anualment i tenen principalment una durada d'1 any. Incorporen, a més, partides per
a la contractació dels professionals que els han de dur a terme i coordinar-los en favor de les
persones en situació d'atur.

Aquests professionals, dels quals depenen en última instància els resultats i l'eficàcia del conjunt
de polítiques actives d'ocupació, pateixen situacions de precarietat laboral: contractes temporals
d'obra i servei, la incertesa de les convocatòries anuals i l'encadenament de contractes. L'atenció
i el seguiment de les persones desocupades i la prospecció territorial requereixen d'un mínim de
continuïtat laboral que, en aquests moments i d'acord amb la normativa general i específica, no
gaudeixen la majoria dels professionals dels serveis d'ocupació locals.

En molts casos, els programes del SOC exigeixen indicadors de resultats a les administracions
locals,  sense disposar aquestes d'un personal  estable i  suficient,  amb prou coneixement  dels
col·lectius de més difícil inserció i de la realitat socioeconòmica de l'entorn.

Els problemes estructurals de l'ocupació al país, i la necessitat de millorar l'ocupabilitat de la
població activa demanen un servei d'ocupació ben dotat de professionals. La llei 13/2015 preveu
que el SOC ha d'iniciar amb les administracions locals la concertació territorial i  estratègies
territorials,  que  fomentin  l'ocupació  i  el  desenvolupament  econòmic  i  que  coordinin  les
iniciatives  públiques  i  privades  destinades  a  la  creació  d'ocupació.  Mitjançant  aquests
instruments es podria garantir l'estabilitat laboral entre els professionals dels serveis d'ocupació
locals.

Per tots aquests motius, el grup municipal socialista i el grup municipal ciutadans a l'Ajuntament
de Gavà proposa d'adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER. Instar  al  Servei  d'Ocupació  de  Catalunya  a  iniciar  urgentment  els  processos  de
concertació  territorial  i  les  estratègies  territorials  amb  col·laboració  amb  els  ajuntaments  i
consells  comarcals  per  tal  de  fomentar  l'ocupació  i  el  desenvolupament  econòmic  i  que
coordinin les iniciatives públiques i privades destinades a la creació d'ocupació.

SEGON. Instar que mitjançant aquests instruments es pugui garantir l'estabilitat laboral entre els
professionals dels serveis d'ocupació locals

TERCER. Donar  trasllat  d'aquest  acord al  Departament  de Treball  de  la  Generalitat,  Afers
Socials  i  Família,  al  Parlament  de  Catalunya,  a  l'Associació  Catalana  de  Municipis  i  a  la
Federació de Municipis de Catalunya.

La Declaració política va ser aprovada per unanimitat, donant-se per tant el vot favorable de la
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en
aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley
7/1985,  de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del  Régimen Local,  i  l’art.  114.1 del  Decret
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim
local de Catalunya.

Un cop feta l'exposició per part del Sr. Miquel Àngel Díaz, del grup municipal del PSC, intervé
el Sr.  Miguel Angel Ibáñez, de C's, que  comença la seva intervenció agraint al PSC que hagi



acceptat presentar aquesta declaració de manera conjunta. Continua dient que per a C's es tracta
d'un tema molt important, que  al punt 2 de la Disposició Final de la Llei 13/2015 de 9 de juliol,
d'ordenació del sistema d'ocupació i del Servei Públic d'Ocupació de Catalunya diu: «  En el
termini de sis mesos a comptar de l’entrada en vigor d’aquesta llei, el Govern ha de desplegar
els aspectes relacionats amb la col·laboració publico-privada, l’àmbit de la concertació territorial
i  els  òrgans  de  participació,  i  la  coordinació  amb  el  sistema  de  formació  i  qualificació
professionals»,  no sembla que de moment s'hagi executat. També, afegeix, al maig de l'any
passat, la FMC va debatre, i va enviar al SOC, una proposta de criteris que hauria de complir un
territori  per  ser  reconegut  com estratègic  territorial;  en  aquesta  reunió  també es  va  acordar
proposar que el SOC  fes una delegació de competències als ajuntaments, i que definís un model
de gestió a traves del  contracte programa i  el  paper de lideratge de l'administració local  en
l'impuls de les estratègies territorials i encara estem com estem. Per tot això, considera que és
necessari aquest iniciar aquests processos de concertació territorial i les estratègies territorials
amb  els  ajuntaments  per  garantir  i  millorar  les  iniciatives  de  creació  de  ocupació,  i  donar
estabilitat als professionals dels serveis.

Finalitzada la intervenció del Sr. Ibáñez,  intervé el Sr. Antoni Rafanell del grup municipal de
CiU,  que considera que es tracta d'un tema endèmic, perquè el tema d'estabilitat laboral li passa
al mateix SOC, mai es pot consolidar  els llocs de treballs a nivell d'orientadors, això implica
que  les  persones  encarregades   del  SOC no tinguin  la  feina  de  forma  consolidada,  i  a  les
persones  que  busquen  feina  constantment  li  canvien  la  persona  de  referencia,  això  és  un
problema que passa al SOC, i de retruc pels Ajuntaments en els plans d'ocupació. Finalitza el Sr.
Rafanell la seva intervenció manifestat el seu vot favorable, però recordant que és curiós que el
PSC presenti  aquesta  declaració quan en  el  seu  dia  es  va fer  càrrec  del  SOC,  i  també  vol
remarcar que és important tenir en compte la qualitat dels serveis que es presenten. 

Pel grup municipal del PP, intervé el Sr. Josep Llobet, que manifesta que comparteix plenament
l'exposició de motius i els acords, per la qual cosa votaran a favor, i afegeix que és evident que
des de fa molt temps al Parlament es debat que el SOC no és un servei que estigui funcionat
correctament, s'han fet lleis i reglaments, però no funciona bé, i, com ha dit el Sr. Rafanell,  és
un problema l'estabilitat laboral dels orientadors.

El Sr. Juan Carlos Bondia, de GSSP, intervé a continuació i manifesta textualment: «Faltaría
comentar en la moción los problemas que aún existen en el SOC por la falta de personal en las
plantillas, ya que hace 1 año ahora mismo se denunciaba la enorme saturación que existía ya que
solamente había un profesional para atender a mas de 1000 demandantes de ocupación.  En el
mes de marzo de 2016 el Parlament obligó a reforzar el servicio del SOC con la intención de
rebajar de 1500 a 300 personas que debe atender cada profesional.  Datos aún muy por encima si
nos  comparamos  a  Portugal  o  Grecia,  países  que  tienen  a  un  profesional  por  cada  280
demandantes  de  trabajo.  Nuestro  grupo  municipal  apoyara  la  moción  del  PSC  ya  que
consideramos que es importante iniciar este proceso».

Desprès  intervé  la  Sra.  Marta  Jiménez,  d'ERC,  per  manifestar  el  seu  vot  favorable,   que
considera que, en tema tan sensible que afecta a una població tan vulnerable com és la dels
aturats, tots els recursos s'han de posar en funcionament amb la màxima celeritat, i, en aquest
sentit, sigui l'administració que sigui, i qui sigui qui la Govern, cal demanar-li, per la qual cosa
donaran suport a la proposta.

El Sr. Jordi Tort intervé en representació del PSC,  per manifestar el seu agraïment a tots els
grups que estan a favor, especialment als que estan al Govern de la Generalitat. Manifesta que es



tracta d'una demanda que és fa al SOC, que és un instrument de la Generalitat per desplegar les
polítiques d'ocupació, que moltes vegades la Generalitat es queixa de que no té competències o
recursos, i que en aquest cas els té. Afegeix que les persones  aturades de tota Catalunya han de
tenir un servei estable i constant, i que les circumstàncies actuals, en les que tots els ajuntaments
han de competir anualment pels recursos, fa que depenent d'on visqui un ciutadà, pugui tenir un
millor o pitjor servei quant es trobi a l'atur.

 ----------

Esgotats els assumptes a discutir, la Sra. Alcaldessa-presidenta dóna per acabada la sessió essent
les vint hores i vuit minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el secretari en dono fe.

    L’alcaldessa                                                                        El secretari
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